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Vážení a milí, přátelé,

po roce opět prožíváme jedno z nekrásnějších období roku, advent  - přicházení, 
svátky vánoční a konec roku. Určitě každý z nás vnímá tu najednou větší laskavost, 
ohleduplnost i úsměvy ostatních. Škoda jen, že vždy po Novém roce se tento 
pocit zase někam vytratí, a tak bych si přál a Vám všem, aby nám tyto vlastnosti 
vydržely v novém roce co nejdéle. Záleží jen na každém z nás . Lao’c, čínský myslitel 
z 5. století před naším letopočtem řekl: Svět je takový, jaké jsou jeho národy, 
národy jsou takové, jaké jsou jeho obce, obce jsou takové, jaké jsou jeho rodiny, 
a rodiny jsou takové, jací jsme my sami  - prostě záleží jen na nás samých a začít 
musíme vždy u sebe.

Myslím, že jsme se v uplynulém roce měli dobře. I přes brblání na politiku, ceny, 
počasí, hrozné sousedy, manžely, manželky a  spoustu dalších věcí, ruku na 
srdce: pokud jsme zdraví a zdraví jsou i naši blízcí, nemáme se špatně  - máme 
střechy nad hlavou, máme co na sebe, máme co jíst. Dnešní doba je zaměřená 
na materiálno, výkon, úspěch, peníze. Máme dost, ale přesto chceme pořád víc 
a víc, a život nám utíká, aniž bychom si všimli skutečných hodnot.

Jistě jste někdy, když mluvíte s přáteli, pronesli či slyšeli větu: “To je hrozné, jak to 
uteklo, už je zase konec roku“. Ani si neuvědomujeme, že to je ten nejjednodušší 
důkaz toho, jak se všechno mění, jak je náš život krátký, jak si nevšímáme krásy 
kolem nás a bláhově se upínáme k představě materiální nesmrtelné jistoty.

Přátelé, nechci kázat moudra a být patetický, jen bych vám chtěl popřát, abyste si 
krásné chvíle a pocity přicházející s adventem uchovali ve svých srdcích dlouho, 
abyste prožívali krásy přítomnosti, toho, že se máme dobře, abyste naslouchali 
s pochopením i jiným lidem, prožívali v klidu, míru a zdraví nejen kouzelné chvíle 
adventu a Vánoc.

Vážení a milí spoluobčané, krásný advent, klidné a kouzelné Vánoce, 
ať se vám v příštím roce splní všechna Vaše přání, ať jste zdraví a spokojení.

To Vám ze srdce přeje 
                                        Váš starosta Ing. Josef  Troup
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Ohlédnutí za uplynulým rokem
v životě obce

Vážení a milí, když jsem si otevřel v počítači tuto stránku, 
kde píši příspěvky do Křemežska, rozsvítil se na mě článek 
o našich plánech na rok 2017. Jako by to bylo včera a já se 
přitom chystám psát, co se za rok 2017 podařilo. Tak lze 
snadno pochopit Einsteinovu teorii relativity  - čas prostě 
neplyne pořád stejně, někdy je strašně pomalý (třeba když 
sedíte u zubaře) a někdy zase strašně rychlý (třeba, když jste 
někde na podařené dovolené).

Ale zpátky k mému pohledu ze života obce za rok 2017. 
Přináším stručný přehled těch nejzásadnějších, neboť 
život obce je tak pestrý, že k jeho popsání by nestačilo celé 
Křemežsko.

Z  dopravních staveb se podařilo vybudovat chodník do 
části Pasíčka prodloužením stávajícího od hřbitova, který je 
doplněný novým úsporným veřejným osvětlením a výsadbou 
lipové aleje. Naše nabídka na zakoupení vlastní sazenice se 
setkala s velkým ohlasem, takže každý nově vysazený strom 
má svého kmotra.

Dále byly jako každý rok provedeny rozsáhlé lokální opravy 
místních komunikací na celém území obce. Z  větších 
akcí je současně zahájeno a  bude ještě letos dokončeno 
vyasfaltování komunikace Lhotka  – Hamr, která usnadní 
obyvatelům spádové oblasti snazší přístup po havárii silnice 
Pod Jáníčkem.

Havárie silnice Pod Jáníčkem je téma na samostatný 
článek. Již jsem o ní popsal spoustu informací, vysvětloval 
desítkám spoluobčanů, přesto se stále dozvídám nepravdivé 
či zkreslené informace. Proto znovu opakuji - veškeré 
relevantní informace, které vím, neprodleně uvádím na 
stránkách obce www.kremze.cz. Kdo má zájem o pravdivé 
a ověřené informace, má tak možnost si je přečíst. Kdo je 
slyšet nechce, s těmi bohužel nic nenadělám. Poslední stav 
v této záležitosti je takový - ve chvíli, kdy píši tento článek, 
tj. 4. 12. Vidím z okna najíždět vrtací soupravu. To znamená, 
že jak pevně doufám, se začnou konečně provádět přípravné 
práce, vrty s kotvením pro zajištění statické stability přilehlé 
zástavby a  strojů budoucího staveniště. Termín zahájení 
vlastní stavby troufale odhaduji na jaro příštího roku, neboť 
vítězná fi rma Eurovia z tendru na stavbu odmítla podepsat 
smlouvu a výběrové řízení na dodavatele tak musí Jihočeský 
kraj opakovat.

Další z  životně důležitých funkcí je vodohospodářské 
zařízení obce. V letošním roce bylo dokončeno prodloužení 
vodovodního řadu a  kanalizace na hranice lokality „Kraví 
kopec“, čímž je potenciálním stavebníkům nových rodinných 
domů otevřena možnost na výstavbu.

Ze stávající infrastruktury byla zrekonstruována část 
nevyhovujícího vodovodního řadu ve Chmelné.

V  současné době se projektuje nový vodovod pro oblast 
Vinná, kde jsou obyvatelé zásobováni z  vlastních zdrojů 
a poslední suchá léta jim připravila velké problémy.

Stejně tak je v projektové přípravě revitalizace zásobovacích 
zářezů v Loučeji pod Neubergů.

V  Loučeji navíc v  nejbližších dnech bude provedeno 
podchycení historického pramene v  Kopaninách a  jeho 
napojení na stávající vodojem, stejně jako opravy vodojemu.

Co se týče splaškové vody, na ČOV byl pořízen dopravník 

vylisovaných kalů, který výrazně usnadňuje práci obsluze.

U  vodního hospodářství se ještě krátce zmíním o  situaci 
z  letošního léta, kdy jsme byli nuceni na omezenou dobu 
zakázat napouštění bazénů a  zalévání zahrádek. Situace 
nebyla způsobena nedostatkem vody, ale kombinací 
horkého víkendu a  stále většího počtu majitelů domácích 
bazénů, kteří hromadným napouštěním v krátké době téměř 
vyprázdnili vodojem.

Z  ostatní obecní infastruktury byly zahájeny práce na 
revitalizaci náměstí, které budou pokračovat na jaře, aby již 
v letním období si naši občané mohli užívat centra Křemže. 
Současně bylo opraveno parkoviště před Jednotou.

V  bytovém domě č.  p. 321 v  ul. Spojovací (nad bývalým 
Pramenem) byl kompletně zrekonstruován zdevastovaný 
byt, který je nyní nabízen ve veřejné nabídce k pronájmu.

V průběh roku byla provedena generální prohlídka a opravy 
celého systému veřejného rozhlasu.

V  odpadovém hospodářství bylo v  posledních dnech 
doplněno nové „hnízdo“ na separovaný odpad v  obytné 
zástavbě v Chlumu.

Akcí, z  které mám osobně velkou radost, byla rekultivace 
návsi v Loučeji, kde se postupně zrekonstruovaly všechny 
sítě, hasičská klubovna a  letos se dokončily povrchové 
úpravy kamennou dlažbou. Nyní je vzhled návsi opravdu 
vzorový.

Velkou akcí letošního roku je Zateplení a  nová fasáda 
kulturního domu ve Chmelné, která je z  většiny hotova 
a  dokončovací práce musí počkat na jaro. Důvodem je 
dodavatelská fi rma, s kterou jsou od samého začátku velké 
problémy s kvalitou a  termíny díla. Bohužel je to výsledek 
zákona o veřejných zakázkách, kde nejdůležitějším kritériem 
je nejnižší cena. Díky kvalitnímu stavebnímu dozoru stavbu 
dokončíme v  požadované kvalitě, byť za cenu nervově 
vyhrocených situací.

V  Mříči byla vybudována nová a  myslím velmi podařená 
autobusová čekárna. Pro děti bylo doplněno dětské hřiště 
v  Chlumu, nové bylo zřízeno ve Stupné a  workoutové 
posilovací za tenisovými kurty.

Život obce je ovšem hlavně životem společenským, protože 
„obec“, to není nějaký úřad na náměstí, ale společenství lidí, 
nás všech. A  já jsem strašně rád, že na Křemežsku je tolik 
aktivních lidí v různých oblastech, kteří něco dělají pro nás 
ostatní ve svém volném čase. Těch akcí je tolik, myslím, 
že i  větší města by mohla závidět, že bych určitě z  hlavy 
nedokázal všechny vyjmenovat. Děkuji srdečně a  se vší 
úctou těm všem, kteří jako členové nebo sympatizanti Spolků 
dobrovolných hasičů, Tělocvičné jednoty Sokol, Tělovýchovné 
jednoty Sokol, Fotbalového klubu Křemže, Mateřského 
klubu Křemílek,  o.  s. Chlumáci, Společnosti žebříkového 
kamene, Skautu, Pionýru, Mysliveckému sdružení Křemže 
a  Chlum, Místní organizaci Českého rybářského svazu, 
Místní organizaci Českého zahrádkářského svazu, kteří 
tvoří společenský život obce, díky nimž není naše obec jen 
noclehárna, ale náš domov a místo příjemného života.

Ze společenských akcí uplynulého roku nemohu samozřejmě 
vynechat letní Křemežský víkend, v  uplynulých dnech 
zahájení adventu a celou řadu akcí pořádaných Knihovnou 
Křemže.

S úctou Ing. Josef Troup, starosta
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Upozornění
V pátek 22. 12.
budou úřední hodiny

Úřadu městyse Křemže upraveny 
pouze do 12:00 hodin.
Děkujeme za pochopení.

Krásné a klidné Vánoce, mnoho štěstí a zdraví
v roce 2018 přeje za všechny zaměstnance

Úřadu městyse Křemže
tajemník Mgr. Jan Boršovský.

NEDĚLNÍ KLID
Vážení spoluobčané,

prosíme, nepoužívejte o  nedělích 
hlučné stroje včetně travních 
sekaček, pokud to není nutné. 
I  když současné obecní vyhlášky 
používání zahradních strojů 
vyloženě nezakazují, obracíme se 
na vás s výzvou, abyste brali ohled 
na velkou část obyvatel, kteří by si 
přáli, aby neděle byla dnem klidu 
s úplným zákazem.
Zastupitelstvo ale rozhodlo, 
že z  moci úřední, tedy změnou 
vyhlášky, povinný nedělní klid 
zavádět nebude, ačkoliv většina 
zastupitelů i  občanů cítí, že 
k  neděli klid patří. Apelujeme na 
prostou lidskou ohleduplnost. 
Pokud z nějakého důvodu v neděli 
hlučné činnosti provádět musíte, 
vysvětlete to svým sousedům, 
domluvte se…
Věříme, že vzájemný respekt 
a otevřená komunikace naší obci 
mohou prospět více než striktní 
vyhláška.

Děkujeme.

Pozvánka
Dne 9. 1.  2018 
se uskuteční v sále radnice 

Křemže od 19:00 hodin 

Přednáška o Indii spojená 
s módní přehlídkou.

Všichni jste srdečně zváni.

ZÁMĚR MĚSTYSE KŘEMŽE 

PRONAJMOUT:
Byt 3 + 1 s garáží v domě č. p. 321, ve 2. nadzemním 

podlaží, Spojovací ulice, Křemže
Zájemce o byt s garáží napíše na list papíru svoje jméno a příjmení, 
adresu, popř. tel. číslo a částku, kterou je ochoten měsíčně platit jako 
nájemné. Tuto potvrdí svým podpisem a vloží do obálky. Zalepená obálka 
označená „BYT č. p. 321“ musí být předána nejpozději do 31.01.2018 do 
16:00 hodin do podatelny Úřadu městyse Křemže (sekretariat), adresa 
Náměstí 35, 382 03 Křemže (osobně nebo poštou).
Minimální požadované nájemné za byt 3 + 1 s  garáží je 4.500,- Kč 
měsíčně.

Radniční restauraci ve Křemži, Náměstí 35
Bližší informace – tajemník Úřadu městyse Křemže, tel. č. 380741205, 
380741126.

ŽIVOTNÍ JUBILEA

NAVŽDY JSME SE ROZLOUČILI:

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

LISTOPAD

PROSINEC

ŘÍJEN - LISTOPAD

OPELKA František
Křemže – 75 let

ŘÍČAŘ Jan
Stupná – 93 let

NOSKOVÁ Marie
Křemže – 75 let

    
ŽIŽKOVÁ Vlasta

Křemže – 80 let
    

ŠEBESTA Vlastislav
Křemže – 85 let

BOROVKOVÁ Vlasta
Mříč – 85 let

    

Frojda Pavel
Mříč – 58 let

Honzík Vojtěch
Mříč – 83 let

Kouba Josef
Chlum – 71 let

Nejedlá Božena
Mříč – 89 let

Pivoňka Josef
Stupná – 63 let

Rotschedlová Jaroslava
Křemže – 83 let



strana 4

KŘEMEŽSKO 2017

Informace k havárii komunikace 
„Pod Jáníčkem“
Informace doplněné k 13. 11. 2017

V pondělí 13. 11. 2017 bylo Jihočeským krajem - Správou 
a údržbou silnic Jihočeského kraje, vlastníkem komunikace, 
svoláno jednání týkající se předání staveniště.

Jednalo se o  předání staveniště fi rmě Metrostav, která 
byla Jihočeským krajem vybrána k  provedení přípravných 
zabezpečovacích prací, tj. kotevních vrtů (pozorný čtenář si 
jistě všimne, že odhad geologa ze srpna 2017, že zahájení 
vrtacích prací předpokládá v půlce listopadu, byl téměř na 
den přesný).
Znovu opakuji, že práce, které nyní budou prováděny, budou 
pouze přípravou pro vlastní stavbu. Půjde o statické zajištění 
přilehlých staveb a staveniště pro vlastní práce.
Podle sdělení stavbyvedoucího fi rmy Metrostav by vlastní 
práce měly začít v  průběhu příštího týdne, tj.  od 20.  11. 
Smluvní termín provedení je 4  týdny, vzhledem k  ročnímu 
období a  faktu, že nikdo pořádně neví, na jaké podloží 
a překážky se při vrtání narazí, jsem k době provádění mírně 
skeptický.

Vlastní práce budou mít 3 etapy:
V první budou v ose komunikace prováděny vrty o průměru 
30 cm, do hloubky cca 8 m. Do vrtů a skalního podloží se 
vsunou a ukotví ocelové „H“ profi ly.
V druhé etapě, bude komunikace a celé podloží až na úroveň 
založení nové zdi podél založených ocelových nosníků 
(tj.  zhruba polovina komunikace) postupně odtěžována 
a  směrem k  potoku bude vytvořena pracovní plošina. Při 
odtěžování bude postupně do „H“ profi lů zasouváno bednění 
a tyto profi ly budou vzájemně propojeny ocelovými kotvami.
Ve třetí etapě budou z vytvořené plošiny prováděny šikmé 
vrty pod zbývající části komunikace až pod zástavbu, které 
budou osazeny kotvami propojenými se svislými nosníky 
osazenými v první etapě.
Příjezd stavební techniky bude z  obou směrů, tj.  jak od 
Křemže, tak od Chlumu, přičemž vjezd do ulice Olešnice 
nebude omezen.
Velmi prosím o  dodržování zákazu vstupu do prostoru 
staveniště v  zájmu vlastní bezpečnosti. Rodiče prosíme, 

aby poučili i své děti o nebezpečí, která mohou na stavbě 
hrozit. Kromě stavebního dozoru bude na stavbu dohlížet 
i pracovník BOZP.

Ostatní informace:
Trasa pro pěší po náhonu bude upravena recyklovaným 
asfaltem a bude zajišťována zimní údržba. Na trasu od lávky 
budou instalována fotovoltaická svítidla.
Komunikace přes Olešnice (Kozlík) bude vyspravena 
v  nejbližších dnech recyklovaným asfaltem a  bude 
zajišťována zimní údržba. Na přelomu listopadu a prosince 
(dle přislíbeného dodání přenosných semaforů) bude provoz 
v  Kozlíku řízen kyvadlově semafory vzhledem k  stížnosti 
a  zákazu vlastníka pozemku sloužícího nyní v  polovině 
úseku jako výhybna pro tento účel. Zamezení vjezdu na 
tento pozemek bude proveden fyzickými zábranami.
Komunikace Hamr  – Lhotka bude v  průběhu listopadu 
opatřena asfaltovým krytem.

Informace k vlastní stavbě:
Dle aktuální informace Správy a údržby silnic Jihočeského 
kraje, fi rma Eurovia, která se stala vítězem tendru na 
dodavatele, v zákonné lhůtě k podpisu smlouvy odstoupila 
od své nabídky.
To znamená vypsání nového kola soutěže a  samozřejmě 
nejasný termín zahájení vlastní stavby. Dle zatím 
optimistických předpokladů Jihočeského kraje to bude jaro 
2018.
 
Závěrem bych rád zopakoval některá fakta: Havarovaná 
komunikace je v majetku Jihočeského kraje, který zajišťuje 
kompletně její administraci a realizaci. Naše obec se podílí 
na fi nancování námi požadovaných objektů, které nejsou 
součástí stavby Jihočeského kraje, tj.  chodník, výměna 
vodovodního řadu, kanalizace, veřejné osvětlení a  nové 
schody směr Alej -Chlum.
Tato fakta uvádím z důvodu neustálých výtek směrem k obci, 
že na stavbě se nic neděje, a to zejména z okruhu těch, kteří 
se ani o fakta nezajímají.
Zároveň opakuji, že fakta informace na webu Městyse 
Křemže jsou relevantní a ověřená.
Za jiné informace v  lidovém podání či podání v  mediích 
neručíme

S úctou Ing. Josef Troup, starosta městyse Křemže

Položení kytice k pomníku 
padlých ve Světové válce 
v Chlumu 12. 11. 2017
Opět uplynul rok našeho života do moře věčnosti a v Chlumu 
přivítal starosta hasičů občany na malé oslavě k  uctění 
památky padlých v 1. světové válce.

V letošním roce uplynulo 100 let od bitvy u Zborova. Zborov 
leží mezi městy Lvov a  Ternopil na západní Ukrajině. 
2. července 1917 brzy z rána se tři a půl tisíce Čechoslováků 
(Československá střelecká brigáda) vrhne na pozice, které 
hájí pět a  půl tisíce nepřátel, dobře vyzbrojené rakousko-
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-uherské vojsko. A  dokážou tyto nepřátelské pozice 
prolomit. Podařilo se to díky zkušenostem velitelů i vojáků 
z  předchozích průzkumných akcí. Ruský pozorovatel 
v upoutaném balonu nad frontou hlásil, že se určitě jedná 
o  masovou dezerci, protože si nedokázal vysvětlit velmi 
rychlý postup českých vojáků. Nicméně slavné vítězství 
ruské velení nedokázalo využít a  územní zisky z  bitvy 
u Zborova byly brzy ztraceny a při následných protiútocích 
Češi velmi často bránili chaoticky ustupující ruské jednotky. 
V této bitvě padli čeští vojáci na obou stranách fronty.

Bitva u  Zborova byla pouze malou epizodou první 
světové války, ale pro vznik Československé republiky 
a  Československé armády měla obrovský vliv. Další vývoj 
na ruské frontě ovlivnil brestlitevský mír, podepsaný 
3.  března  1918 mezi sovětskou vládou a  centrálními 
mocnostmi. Odpoutání vojsk na Ukrajině se však neobešlo 
bez bojů. 10. až 13. března 1918 odrazily čs. jednotky přesilu 
německých vojsk u  Bachmače a  vydaly se po železnici 
na východ. Přesun čs.  legií však narážel na problémy 
s bolševiky, kteří je chtěli odzbrojit. Přepadání legionářských 
vlaků vedlo v  dubnu 1918 k  vystoupení čs.  vojska proti 
sovětům a k obsazení železniční magistrály od Volhy až do 
Vladivostoku.

Děkuji Janu Čížkovi za zahrání české hymny a  Večerky 
a sboru za zazpívání krásné písně, Vojtěchu Zimmermannovi 
za občerstvení.

Starosta SDH Chlum Václav Bürger
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Společnost GW Train Regio, a. s. 
I N F O R M U J E
Společnost GW Train Regio, a. s., člen skupiny JIHOTRANS, 
bude od 10.  12.  2017 po dobu 15  let pro Jihočeský kraj 
zajišťovat osobní železniční dopravu v  závazku veřejné 
služby na třech železničních tratích Provozního souboru 
Šumava, kterými jsou České Budějovice  – Černý Kříž, 
Číčenice – Volary – Nové Údolí a Strakonice – Volary, a to 
o celkovém ročním objemu 1,337 mil. vlakových kilometrů. 
Kraj společně se státem ušetří 450 mil. Kč za 15 let.

Komfortní a  pohodlné cestování, moderní odbavení, 
přeprava cykloturistů, to je základní nabídka pro cestující 
v  modernizovaných vozidlech Regio Sprinter, která budou 
zajišťovat základní dopravu. Vozidla Regio Sprinter budou 
nízkopodlažní s  bezbariérovým prostorem pro cestující 
umožňující rychlou výměnu cestujících, přepravu osob 
s  omezenou schopností pohybu, dětských kočárků 
a  jízdních kol (v zimě lyží). Kapacita každého vozidla bude 
65 míst k  sezení, sedadla budou polohovací s  opěrkou 
hlavy. Prostor pro cestující bude klimatizován. Cestující 
budou mít k dispozici Wi -Fi připojení k  internetu a zásuvky 
230 V  na drobnou elektroniku. Vozidla budou mít 
velkoprostorové a  bezbariérové vakuové WC včetně pultu 
pro přebalování kojenců. Pro informování cestujících bude 
sloužit vnější a  vnitřní audio -vizuální informační systém. 
Cestující se budou samoobslužně odbavovat ve vozidlech 
u  jízdenkových automatů, které budou uzpůsobeny pro 
bezhotovostní a  hotovostní (mince, bankovky) odbavení 
cestujících a platbu kartou.

Dopravce GW Train Regio, a. s. se zvláště zaměří na podporu 
turistiky v hlavní sezóně od června do září, a to nasazením 
většího počtu vozidel a speciálních železničních vozidel na 
přepravu kol. V  tomto období bude dopravce reagovat na 
potřebu zvýšené kapacity nasazováním současně většího 
počtu vozidel na turisticky atraktivních spojích.
 
TARIF
Ve vlacích platí tarif dopravce GW Train Regio, a. s. Na trati 
194 v  úseku České Budějovice  – Zlatá Koruna platí také 
tarifní podmínky IDS Jihočeského kraje. Nabízíme jízdenky 
jednorázové a časové, které jsou zvýhodněné pro pravidelné 
cestující. Jízdenky jsou nabízeny v  kategoriích obyčejné 
a zvláštní nebo zlevněné (sleva 25 % pro studenty 15-25 let 
a seniory nad 65 let, sleva 50 % pro děti 6-14 let a návštěvy 
dětí v ústavu, sleva 62,5 % pro žáky 6-14  let a sleva 75 % 
pro držitelé průkazu ZTP a ZTP). Studenti 15-25  let a žáci 
6-14 let musí nárok na slevu prokázat žákovským průkazem, 
stejně tak senioři nad 65  let musí nárok na slevu prokázat 
průkazem totožnosti (např. OP).
Dále jsou nabízeny zvláštní nabídky jízdenek jako je sleva 
50 % pro skupiny nad 15 žáků/studentů včetně doprovodu, 
sleva 20 % pro skupiny nad 15 osob (bez omezení počtu), 
sleva 5  % pro zpáteční jízdenky, sleva 5  % při nákupu 
jízdenek přes e -shop www.jizdenkagw.cz. Za 250 Kč pak 
nabízíme akční celodenní jízdenku (cena včetně kola, psa 
nebo zavazadla) nebo jízdenku JIKORD+. Roční jízdenka pro 
jednu osobu bez omezení jízd je k dispozici za 5.490 Kč.
Pro pravidelné cesty do škol a do zaměstnání jsou cestujícím 

k dispozici zvýhodněné časové jízdenky na 7, 30 nebo 90 dní. 
Jako univerzální nosič (identifi kátor) slouží bezkontaktní 
platební karta. Cestující může využít jako nosič časové 
jízdenky svoji běžnou bezkontaktní platební kartu (debetní 
nebo kreditní) nebo si pořídit bezkontaktní předplacenou 
platební kartu. Bezkontaktní platební karta použitá jako 
nosič časové jízdenky může být vydána libovolnou bankou. 
Karta je použitá pouze jako identifi kátor časového jízdenky, 
na kartu není možné nahrát či zapsat jakoukoliv informaci, 
časová jízdenka je ke kartě pouze přiřazena ve své 
virtualizované podobě. Zvýhodněné časové jízdenky mohou 
být k platebním kartám pořizovány výhradě prostřednictvím 
e -shopu dopravce.

Ostatní informace k Tarifu
•  V našich vlacích není možné cestovat na jízdenky Českých 

drah ani jiných železničních společností.
•  Jízdenky na naše vlaky nelze zakoupit v  pokladnách 

Českých drah. Výjimku tvoří jízdní doklady IDS Jihočeského 
kraje pro úsek České Budějovice - Zlatá Koruna a jízdenka 
JIKORD+. Tyto jízdenky jsou dostupné i u jiných dopravců.

• V  našich vlacích neplatí InKarta Českých drah 
a zaměstnanecké (režijní) jízdenky Českých drah, Správy 
železniční dopravní cesty a dalších společností.

 
Nákup jízdenek přes e -shop
Pro pohodlnější nákup jízdních dokladů je cestujícím 
k dispozici náš e -shop. E -shop je 24 hodin denně dostupný 
na adrese www.jizdenkagw.cz. K  dispozici je rovněž jeho 
mobilní verze na stejné webové adrese. E -shop slouží 
k  nákupu jednotlivých jízdenek, časových jízdenek a  ke 
správě bezkontaktních platebních karet. Jízdenku lze 
zakoupit nejdříve 60  dnů a  nejpozději 10  minut před 
odjezdem vlaku. Jednorázové jízdenky může přes e -shop 
zakoupit cestující bez nutnosti registrace. Časové jízdenky 
si může pořizovat cestující pouze po registraci na e -shopu. 
K registraci cestující vyplňuje e -mail, jméno, příjmení a číslo 
mobilního telefonu. Cestujícímu je na e -mailovou adresu 
zaslána informace o vytvoření uživatelského účtu a postup 
k dokončení aktivace účtu. Teprve po provedení aktivace se 
cestující může přihlásit pomocí e -mailové adresy a  svého 
hesla.

Informační kanceláře a prodej jízdenek

Informační centra s prodejem jízdenek pro 
vás otevíráme na těchto místech:

České Budějovice (v prostorách železniční 
stanice) tel. 703 470 200

Český Krumlov (v prostorách železniční stanice, 
smluvní prodejce) tel. 380 715 000

Strakonice (v prostorách železniční stanice, 
kancelář u I. nástupiště) tel. 703 470 201

Volary (v prostorách železniční stanice) tel. 703 470 202

Na všech prodejních místech přijímáme platební karty.

Informační centra současně slouží jako 
přepážky e -shopu dopravce.
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Co nás čeká a nemine v roce 2018?
Na závěr roku bývá čas bilancovat, ale také připravit se 
na rok nadcházející. A co že si pro nás z pohledu energií 
a energetických úspor rok 2018 chystá?

Energie podraží
Elektrická energie pro domácnosti podraží, může za to 
Energetický regulační úřad, který svým cenový rozhodnutím 
zvýší regulovanou část ceny elektřiny, tato regulovaná složka 
tvoří více než polovinu celkové ceny za elektřinu. Podle 
analytiků serveru TZB -info se očekává zvýšení celkových 
účtů za elektřinu zhruba o 200 Kč za rok při průměrné roční 
spotřebě domácnosti kolem 3000 kilowatthodin. Kromě 
regulovaných položek je pravděpodobný nárůst i ceny silové 
elektřiny, ta je závislá na cenách na evropských energetických 
burzách a právě elektřina je nyní na dlouhodobých minimech 
s očekáváním růstu cen. Proto analytici doporučují využít 
produktů s  fi xací cen, které dnes nabízejí téměř všichni 
dodavatelé elektřiny a v nichž se na dva či tři roky dopředu 
uzavře fi xovaná, tj.  pevná a  předem domluvená cena 
elektřiny, za kterou pak bude zákazník energii odebírat.
O mnoho růžovější to není ani u  zemního plynu. I u něho 
bude Energetický regulační úřad zvyšovat ceny regulovaných 
položek, avšak u zemního plynu tvoří regulovaná složka jen 

Energetická poradna
(energeticka.poradna@seznam.cz)

asi 20 % celkové ceny. Celková cena pro koncové zákazníky 
by měla stagnovat či růst jen mírně, a  to i přesto, že ceny 
zemního plynu na burze rostou, avšak díky velké konkurenci 
dodavatelů by měl být nárůst cen zemního plynu pro 
domácnosti jen mírný.

Kotlíky opět lze vyměnit s dotací
Po úspěchu první vlny dotací na výměnu starých kotlů za 
nové účinnější a  ekologičtější, byla nyní vyhlášena druhá 
vlna takzvaných kotlíkových dotací. Jihočeský kraj začal od 
30. 10. 2017 přijímat žádosti. Prostředků na dotace je dost 
a měly by pokračovat i výzvami v dalších letech.

Výše dotace a podporovatelné typy zdrojů tepla:
75 % pro automatický kotel na uhlí a biomasu (max. 75 tis. Kč)
75 % plynový kondenzační kotel (max. 95 tis. Kč)
80 % kotel na biomasu s ručním přikládáním (max. 100 tis. Kč)
80 % tepelné čerpadlo nebo automatický kotel na biomasu 
(max. 120 tis. Kč)

V druhém kole již nebudou podporovány nové kotle spalující 
čistě uhlí a také kotle na uhlí a biomasu s ručním přikládáním.

Oproti 1. kolu odpadá povinnost realizovat mikroenergetické 
opatření, která některé zájemce odrazovala.
Podrobnosti k dotacím a seznam certifi kovaných dodavatelů 
kotlů naleznete na stránkách Jihočeského kraje:
http://kotlikovedotace.kraj -jihocesky.cz

Pokračuje i zelená úsporám
Díky nové koncepci dotačních titulů bude také výhodné je 
zkombinovat. Například pokud vyměníte starý kotel za nový 
díky kotlíkovým dotacím a  současně chcete zateplit dům 
s  programem Nová zelená úsporám (dále NZÚ), přibude 
vám ještě mimořádný dotační bonus až 40 tisíc korun.

Půl roku poté, co ministerstvo 
rozšířilo program Nová zelená 
úsporám i na výstavbu bytových 
domů v  „pasivním“ standardu 
a podporu moderních stavebních 
prvků - zelených střech 
a využívání tepla z odpadní vody, 
přichází s  dalšími zajímavými 
novinkami. Přidává se oblast 
podpory na pořízení solární 
fotovoltaické elektrárny s  vyšším instalovaným výkonem 
(více než 4 000 kWh/rok) a  s  dotací až 150 tisíc korun, 
a  zároveň nově nabízí dotaci i  těm žadatelům, kteří již 
peníze na solární systém získali, ale rádi by ho dále rozšířili 
a zefektivnili. O novinky si mohou domácnosti začít žádat od 
4. září letošního roku.
Podpory se také více polidštily, umožňují proto budovat 
postupně, začít od menšího jednoduššího systému 
a postupně ho zvětšovat či vylepšovat. Domácnosti si tak 
budou moci s  dotací pořídit nejdříve jednoduchý systém 
a následně je s ohledem na své fi nanční možnosti a s další 
dotací postupně rozšiřovat. Pro přiznání další dotace na 
rozšíření je kritérium, že musí dojít ke zvýšení celkově 
využitelného zisku v budově o 20 % oproti předchozí žádosti.
Oblíbené jsou solární systémy pro ohřev vody nebo větší i pro 
přitápění. Podpora směřuje i na solární systémy s bateriemi, 
díky kterým využíváte svou vyrobenou elektřinu i po západu 
slunce.
Ať už jsme větší či menší nadšenci do ekologie, vzhledem 
k  postupnému zdražování energií a  současným zajímavě 
nastaveným dotacím, se možnost výměny zdrojů tepla, 
ohřevu teplé vody či dokonce možnost pořízení vlastní 
elektrárny jeví jako ideální varianta, jak do budoucna ušetřit 
a být zajištěn před nepředvídatelnými skokovými zdraženími.

Použité zdroje:
TZB -info.cz

kraj -jihocesky.cz
novinky.cz

Ing. Petr Brtinský, energetický poradce
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Zapomenuté příběhy

Zákon schválnosti
Na konci listopadu se u fi rmy a na stavbách dělaly inventury 
základních prostředků, materiálu a  nářadí. S  paní účetní 
a s vedením stavby jsme byli pověřeni inventurou na stavbě 
v  Bohdalovicích za Větřním. Účetní musela ráno něco 
naléhavého dodělat, tak jsme na inventuru jeli později po 
ránu. Po příjezdu na stavbu seděl stavbyvedoucí Honza 
úplně zdrcený a  oběma rukama si držel hlavu. Když se 
trochu srovnal a byl schopen řeči, tak se nám svěřil s tím, co 
se mu přihodilo. 

U dopraváka fi rmy měl na dnes objednaný bagřík s autem 
sklápěčkou na odtěžení a  převoz zeminy. Nákladní auto 
Praga V3S vanička přijelo brzy ráno, ale dopravák zavolal, 
že na bagru musí něco opravit, a proto přijede později. „To 
mi přímo nahrálo,“ povídá stavbyvedoucí Honza. Se stavbou 
nového kravína se dělaly na přilehlém starém kravínu nějaké 
úpravy. Při této částečné adaptaci se vybouraly staré cihly 
a  ty jsem potřeboval na přístavek zahradního domku na 
Dubíku nad Českým Krumlovem. Sehnal jsem lidi ze stavby 
a za chvilku byly cihly na korbě a už jsme s nimi pádili ke 

Krumlovu. Ihned za vesnicí na rovince jelo v dáli proti nám 
osobní auto a  zběsile mrkalo dálkovým světlem. Jak se 
blížilo, tak z obou okének osobáku mávala ruka. 

Auto byla Volha s panským řidičem a s  ředitelem závodu. 
Zastavili nás, oba vyskočili z  auta a  ptali se, proč máme 
zvednutou korbu. Bylo to proto, že řidič Jirka, když jsme 
vyjeli ze stavby, začal z  tašky na krytu motoru v  kabině 
lovit svačinu, namazaný chleba. Při tom nevědomky 
zapnul páčku sklápění. Zabrán do svačení se nepodíval do 
zpětného zrcátka. Takže kradené cihly byly vysypané přímo 
před soudruha ředitele a ještě k tomu vezené černou jízdou. 
Šofér Volhy musel dojet na stavbu pro lidi s košťaty a cihly 
znovu naložit a silnici uklidit. I sám ředitel pomohl nakládat. 
„Potom jsem dal řidiči Jirkovi klíče od brány zahrady. On to 
tam znal a cihly tam dovezl sám. Já nasedl do osobáku a jel 
se ředitelem na obhlídku stavby. Těsně před vámi odjeli a já 
to pořád nemohu strávit a bojím se těch následků.“ 

Jaký měl stavbyvedoucí postih, jsem se nedozvěděl, ale 
vzpomínám si, že napřesrok v  červenci při oslavě Dne 
stavbařů to ředitel dal k dobru jako veselou příhodu. Příběh je 
jasným důkazem toho, že funguje zákon schválnosti, a když 
chceme, aby akce byla tajná, tak je to zrovna obráceně.

Sláva Lhoták

Fejeton o pořádku
Jeden přísný profesor nám ve škole říkal „Pořádek není 
maličkost, i když v maličkostech spočívá“. 

Někdy se rovněž tvrdí, že není umění pořádek udělat, ale 
dodržovat ho. Podle vědy byl na počátku chaos a postupně 
se pomalu začal tvořit řád. V současnosti je možno obrátit, 
že příliš mnoho řádu, zákonů a pravidel je zárukou chaosu. 
O tom nás přesvědčují úředníci Evropské unie, ale i ti naši. 
Prý bylo pokusně dokázáno, že hledaná věc se snáze najde 
v prostředí nepořádném než ve vzorně uklizeném, tak nevím, 
kde je pravda.

O proslulém nepořádníkovi vypráví i historka z listopadu 1918 
po vzniku Československé republiky. Když tehdy vtrhli čeští 
nacionalisté do redakce pražského německého deníku 
Prager Tagblatt, uviděli nepředstavitelný zmatek na stole 
redaktora Vrby a prohlásili: „Tady už někdo z našich byl“. 
Nepořádný bohém Vrba doporučoval autorům, kteří chtěli 
vrátit své rukopisy: „To už se nenajde,“ a vracel jim, co bylo 
při ruce: „Vezměte si jiný, je stejně lepší než váš“.

Nepořádní byli i  takoví lidé, jako třeba Churchill, Einstein, 
papež Jan XXIII. a Marilyn Monroe. Asi potěším každého, 
kdo je s  pořádkem trochu na štíru, Freudovým citátem: 
„Čistotný a pořádkumilovný je ten, kdo se v dětství dlouho 
a s gustem pokakával“.

S  nadcházejícími svátky je spojen i  předvánoční úklid, 
výzdoba – zkrátka pořádek. Kromě dárků, kapra, cukroví, je 
třeba udělat si pořádek ve svých srdcích.

Přeji všem 
příjemné Vánoce 

a slunce v duši.

František Saraurer, kronikář
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Výskyt nového živočišného 
druhu na Křemežsku potvrzen!
Místo toho, abych hned na začátku prozradil, o  jaký druh 
se jedná, dovolte, abych čtenáře poněkud napnul. Jednak 
trocha napětí neškodí a  obrnit se trpělivostí se zvláště 
v  dnešní době může hodit, zvláště pokud máte například 
něco v opravě, očekáváte potvrzení oprávněné reklamace, 
čekáte na slíbené zvýšení platu, na vyšetření u specialisty 
nebo vás čeká jednání s úřady.

Vezmu to trochu ze široka. Pročetl jsem si v poslední době 
několik prognóz. Zajímaly mne ty, které se týkaly budoucnosti 
lidstva. Zhruba se dají roztřídit na ty optimistické (několik 
málo) a  ty ostatní. Mezi ty ostatní patří obavy z  válek, 
z kolapsu světové ekonomiky, přelidnění a s ním ruku v ruce 
hlad a  podvýživa, neúčinná antibiotika a  s  nimi hrozba 
nezvladatelných epidemií a pandemií, nedostatek pitné vody, 
globální změny počasí, politická nestabilita, zemětřesení, 
vyčerpání energetických a surovinových zdrojů, náboženský 
fanatizmus, nebezpečí srážky s  kosmickým tělesem, 
terorizmus, zvyšující se kriminalita, morální úpadek lidstva 
a… Raději ve výčtu končím, abych nezpůsobil nárůst spotřeby 
antidepresiv v době, kdy v  nejbližším okolí není dostupná 
žádná lékárna a  Česká pošta ještě nedostala příkaz je 
prodávat. Aby toho nebylo málo, tak geniální astrofyzik 
Stephen Hawking na základě výsledků svého pozorování 
nedávno prohlásil, že dává lidstvu ještě sto let. Pak že tady 
končíme. No uvidíme. Nebo přesněji: naši potomci uvidí.

Připomnělo mi to vtip, který se svého času šířil mezi 
prognostiky: Po mnoha tisíciletích letu ledovým a prázdným 
kosmickým prostorem se velký asteroid dostává do blízkosti 
Země. Celý šťastný po dlouhé odloučenosti a  radosti ze 
shledání se k ní chce přiblížit, ale ona na něj již z dálky křičí 
„Nepřibližuj se, jsem nakažená!“
„Ale copak, copak, že je to tak zlé?“ ptá se asteroid.
„Ale, chytla jsem lidi!“ smutně odpoví Země.
Na to se asteroid usměje a  klidně odpoví „Z  toho si nic 
nedělej, to zase přejde!“

Nenapsal jsem, že mi to připomnělo vtip? No, přepisovat to 
už nebudu, ale když ho tak po sobě čtu, už mi to moc vtipné 
nepřipadá. Spíše mám pocit, jako by někde za mnou nebo 
nade mnou začalo blikat varovné světýlko.

Vraťme se z  globálních problémů lidstva, se kterými si 
neví rady ani hlavy pomazané, a to k nám do české kotliny. 
Vydejme se proti toku nejdelší řeky a po jednom jejím levém 
přítoku do další kotliny, tentokráte Křemežské. Objevil se tu 
jeden zvláštní živočich, kterého vám chci představit. Jeho 
jméno jsem dosud nikde nenašel. Ptal jsem se známých, 
hledal na internetu, dotazoval na správě CHKO, ale nikde se 
mi odpovědi nedostalo.

Abychom si poněkud přiblížili tohoto živočicha 
soustředěného převážně v  jedné vesničce Křemežska, 
pokusím se jej přiblížit. Nebudu zacházet do podrobností. 
Stačí, když poznamenám, že se velice podobá člověku. 
A v tom je jeho nebezpečnost – stěží se totiž od něj na první 
pohled rozlišuje.

Jak se bobři prozrazují stavěním hrází na vodních tocích 
a  pavouci zase svými pavučinami, tak se tento druh 
prozrazuje hromádkami. Ne hromádkami, jako například 
krtci nebo žížaly, ale spíše hromadami. V nich se nachází 
všechno, co ke svému životu už nepotřebuje. Jeden velký 
rozdíl mezi lidmi a tímto druhem tu přece jenom je. Jenomže 
není na první pohled patrný. Necítí se totiž dobře tam, kde je 
uklizeno a pořádek.

Jako každý živočišný druh, když se dostane do prostředí, 
které mu jde k  duhu, tak i  tento se k  mému nemalému 
zděšení začal rozmnožovat.

Před časem jsem potkal jednu mladou samičku tohoto 
druhu, jak po otření svých nozder odhodila použitý papírový 
kapesník přímo pod nohy. Její a moje. Asi deset kroků od 
odpadového koše. Bylo to v místě pod Jáníčkem, kde se 
v současnosti již několik měsíců, coby rozložené 3D puzzle 
čekající na své opětovné složení, povaluje bývalá kamenná 
zeď. Upozornil jsem ji, že něco ztratila. „Já vím,“ odpověděla 
a povytáhla koutek tlamičky ve snaze napodobit vzdorovité 
lidské mládě. „Tak to seber a odhoď do koše, který je kousek 
od tebe“ snažím se živočicha polidštit. „Pf,“ bylo její odpovědí 
doprovázené trhnutím hlavičky. Zatímco jsem přemýšlel, 
zda mi opožděně přeje k  tomuto roku nebo s předstihem 
k tomu příštímu – chápejte, bylo léto a k počátku obou bylo 
stejně daleko – obešla mne s výrazem Pražáka vyhýbajícího 
se čerstvému kravinci.

Byl týden před avízovaným svozem objemného 
a  nebezpečného odpadu. Ačkoli kontejnery nedaleko 
autobusové zastávky nejsou plné, v  jejich okolí se válejí 
krabice, ze kterých přetékají papíry, plast, hračky, použité 
dětské pleny, staré boty a  lahve jak plastové, tak skleněné. 
Opodál leží prasklé plastové boby, kostra kočárku na 
panenky, stočený koberec a  kus molitanové matrace. 
Úlomky polystyrénových desek noční vítr odvál do koryta 
nedalekého potoka. Část skončila u  počmáraných zdí 
čekárny s vytřískanými okny.
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Den  D. Svoz velkoobjemového odpadu. Lidé v  autech, 
na přívěsných vozících v  kárkách nebo ti blíže bydlící na 
kolečkách přivážejí nepotřebné věci. Metráky nepotřebných 
a  vysloužilých předmětů končí v  přistavených vozech. 
Uklizeno je i v okolí kontejnerů. „Konečně to tu vypadá jak 
u  lidí,“ povzdychne si s  ulehčením starší žena pamatující 
v prostorách nazývaném „Na rybníčku“ pořádek.

Týden po svozu. Odkudsi vylezlý a do té doby nenápadně 
skrytý tvor byl patrně v  noci opět aktivní. Přes hromady 
nevytříděného odpadu všeho druhu kde dokonce nechybí 
ani poloprázdné plechovky s neidentifi kovatelným obsahem 
a keramické obklady i s omítkou se k některým poloprázdným 
kontejnerům nelze dostat. Pod nohami skřípou skleněné 
střepy. Sbírku doplňuje několik latí se zbytky potahové látky 
a kostra velkého slunečníku.

A  to jsem se ještě nezmínil o  jakémsi neovladatelném 
destrukčním puzení, kterým jsou tito tvorové sužováni. 
Tedy, myslím si, že sužováni, protože by bylo nemyslitelné, 
že by ničení prováděli vědomě či dokonce s úmyslem. Oni 
si pomoci nemohou, oni to prostě musí dělat. Asi pudová 
záležitost. V jakémsi transu vyvolaném vyvrácením dopravní 
značky nebo patníku u  silnice či projetí obce na motorce 
s  vytočeným motorem do nejvyšších otáček, prožívají 
transformaci mysli, která se v  okamžení ocitá na orbitu 
někde mezi Jupiterem a Saturnem nebo za dveřmi, za které 
se lze dostat pouze důkladným úderem do hlavy nebo za 
podpory psychotropních látek.

Teď jistě již napětí dosáhlo vrcholu a  nejeden čtenář se 
konečně chce dovědět, o jakého tvora že se to jedná. Pohár 
trpělivosti hrozí přetečením, chápu, a proto prozrazuji, že onen 
tvor nese pracovní pojmenování Bordelianus chlumensis. 
Zde je nutno podotknout, že Česká zoologická společnost, 
která se striktně drží zásad českého zoologického názvosloví, 
nemá zatím proti tomuto přechodnému pojmenování výhrad.

Zdá se, že k výše vyjmenovaným katastrofi ckým scénářům 
přibude další – zahlcení odpadky. Ale nezoufejme, zdá se, že 
není vše ztraceno. Posuďte sami:

Udělal jsem tři radostná zjištění.

První zjištění: Z nejmenované vesničky se zatím do okolí 
nákaza nerozšířila. Nebyl jsem líný a  projel jsem široké 
okolí, abych si prohlédl tamní kontejnery a čekárny. Všude 
je pořádek, čisto, uklizeno. Nemusí tomu ale být napořád. 
Je na obyvatelích okolních osad, aby dávali pozor a hned 
zakročili v případě, že by se k nim bordelianus rozšířil. Není 
zatím jisté, zda migruje podél vodotečí nebo stromořadí. 
Zdá se, že nejpravděpodobněji se ponejvíce pohybuje po 
komunikacích. Je třeba se mít na pozoru, protože jednou 
zabydleného se zbavuje jen s obtížemi.

Druhé zjištění: Malinká příslušnice bordeliána odhazuje 
plastový sáček od právě dojedených chipsů. Po mém 
upozornění na tři metry vzdálený odpadkový koš (jsem 
očividně nepoučitelný) jej zvedá a  ukládá tam, kam patří. 
Následnou pochvalu kvitovala úsměvem. Nerad bych se 
mýlil, ale tento případ dává naději, že by se příslušníci tohoto 
živočicha dali přece jenom polidštit. Ovšem chtělo by to 
trochu více snahy ze strany rodičů a školy a muselo by se 
začít záhy. Mám totiž vtíravý pocit, že slova jedné písničky 
že starého bordeliána novým kousků nenaučíš (nebo tak 
nějak), zůstávají, žel, stále platná.

Třetí zjištění: Skoro na všech kontejnerech zaneřáděné 
lokality se objevili nepřehlédnutelné cedule s následujícím 
textem:
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Žádáme o třídění a ukládání odpadu pouze do nádob k tomu 
určených.

V  případě naplnění nádob je možné plasty odložit vedle 
v pytlích na odpad před dnem svozu.

Udržujte pořádek, prostor je monitorován!!!

Svozové dny:

Plasty – úterý

Papír – čtvrtek

Sklo – poslední středu v měsíci

(Všimněte si, jak jsem rafi novaně uvedl celý text, který 
umožní čtenářům Křemežska v  postiženém místě se 
v oblasti nakládání s odpady lépe orientovat!)

Rozhlížím se kolem a  skutečně: Na nedalekém sloupu je 
umístěna kamera, která, jak jsem se informoval, je opatřena 
záznamovým zařízením. Toto je pravidelně vyhodnocováno. 
Z  tyče upevněné k  jednomu z kontejnerů shlíží bdělé oko 
fotopasti, ochotné žalovat na každého, kdo by se chtěl 
žádosti vzepřít.

Zjištění se však netýká objevu cedulek, ale účinku, které 
spolu s  moderní elektrooptikou mají. Je to k  nevíře. Po 
dvojím úklidu okolí kontejneru provedeného jedním ze 
zakládajících členů nově zapsaného spolku Chlumáci*) je tu 
najednou dlouho nevídaný pořádek. Že by nadějný začátek 

vyvolaný pochopením, že v obci, kde je pořádek, se přece 
jenom lépe žije? Navíc mi „Chlumák“ prozradil budoucí 
rozmístění dalších kontejnerů v blízkém okolí. Jedny mají 
být v místě ležícím napravo od silnice směrem na Lhotku. 
(Už by to chtělo nějaké ofi ciální pojmenování, lišícímu se od 
lidového označení podle nejrozšířenějšímu příjmení v  této 
části). Další kontejnery by měly stát na parkovišti před 
obchodem Vulkán u mostu přes Křemežský potok.

Alexandr Solženicyn ve svém objemném díle Souostroví 
gulag napsal: „Když se zdá, že zlo je nevyhnutelné, pak 

jedinou snahou člověka by mělo být, nemít na něm účast.“ 
Ničení životního prostředí spoluobčanům je přece také zlo.

Jasně, těžko zabráníme válkám, nezadržíme kolaps světové 
ekonomiky, na přelidnění a s ním pokračující hlad a podvýživu 
budeme mít sotva vliv, antibiotikům také nevrátíme ztracenou 
účinnost, dostatek pitné vody na územích sužovaných 
suchem patrně také nezajistíme, protože neovlivníme 
globální změny počasí, politiky ke slušnosti a odpovědnosti 
naší volbou nepřivedeme, zemětřesení nezabráníme, 
vyčerpání energetických a surovinových zdrojů je mimo náš 
vliv, fanatizmus v  jakékoli podobě je nevymýtitelný, srážce 
s kosmickým tělesem bychom mohli do určitého okamžiku 
pouze přihlížet, terorizmu se bojíme, zvyšující se kriminalita 
je na vzestupu stejně prudce, jak strmě klesá morálka 
lidstva. Nicméně, udržení pořádku v našem okolí, ruku na 
srdce, je v našich silách.

Jakže to ten Solženicyn napsal? „Když se zdá, že zlo je 
nevyhnutelné, pak jedinou snahou člověka by mělo být, 
nemít na něm účast.“ A v pochopení významu této prosté 
věty je možné spatřovat naději, že „Na rybníčku“, kam si ti 
nejmenší chodí hrát, bude jednou tak, jak bylo před léty. Bylo 
by totiž velkou chybou, kdyby si zvykli dívat na nepořádek, 
protože by jej později vnímali jako běžnou součást prostředí, 
ve kterém žijí, a nevadil by jim. A to by nebylo dobré.
Pokud se pracovní pojmenování „Bordelianus“ zdá být 
někomu příliš příkré, ať si položí otázku, proč jinde nežije 
tolik obyvatel, po kterých se musí uklízet nebo jejich počínání 
kontrolovat očima Velkého bratra…

*)Více o  registrovaném spolku Chlumáci a  jeho členech, 
jejich dosavadní činnosti a plánech si budou moci čtenáři 
přečíst v některém z dalších vydání Křemežska.

Text a fota PeRe
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„8 x O LÁSCE“
Jan Vitek

Pokračování povídky J. Vitka „Stařík a růže“

„Kruci, řekl jsem si, to je nadělení. Já si ale umím vytáhnout 
špatnou kartu.“ Stiskl jsem zvonek. Coby dup přicupitala 
Dolores.
„Pošlete mi sem doktorku, vím, co mi je, musím jí to říct.“

Po hodině spánku jsem se probudil svěží jako ranní ptáče. 
Věděl jsem, že jen tak brzy zas neusnu, že se budu převalovat 
a že mě budou strašit věci, co jsem neudělal a měl udělat 
a věci jsem udělal a neměl. Kdysi dávno, dávníčko bych sáhl 
po láhvi Johnnie Walkera, jenže mě to nějak samo přešlo, tělo 
to už nechce, nepotřebuje, nemusí mít. Abych byl upřímný, 
nesnáší. Místo toho si v  bílých nocích pouštím nahrávky 
střípků zašlých časů, vrytých do tvrdého disku podvědomí 
jehlou nezapomínaní.
Objevil se mi otec. Hubený, asketický s  odstálýma ušima 
jako Clark Gable. Ty jsem po něm nepodědil, ale cyranovský 
raťafák ano. Byl to jiný pašák, nenahlodal ho alkohol a nikotin, 
když dostal chřipku, párkrát kýchl a byl zas v cajku, jak říkal. 
Nemocnici navštívil jenom dvakrát v životě. Poprvé ho tam 
poslal Dr. Mašek krátce poté, co si vzal svoji první lásku. Měl 
tak obrovské záchvaty bolesti v útrobách, že ztrácel vědomí. 
„Víš, Honzíku,“ řekl mu Dr. Mašek, který všechny pacienty 
oslovoval zdrobnělinou jejich křestního jména, „nejspíš tě 
trápí močový kamínky jako tvého dědu Karlíka, dej mu pánbůh 
lehké odpočinutí, a  tátova bratra Jozífka, máte to v  rodu. 
Pro jistotu tě pošlu do nemocnice v Praze na vyšetření, ale 
neříkej jim, co jsem našel, ať se páni profesoři potrápí.“ Tři 
dny tam otce zkoumali a  čtvrtý den mu předepsali prášky 
na nemoc s  latinským názvem a  chtěli ho poslat domů. 
Teprve tehdy jim otec řekl, co objevil Dr. Mašek. Ach, kdeže 
ti rodinní lékaři jsou! Od té doby otec nezastonal… Až když 
mu bylo devadesát dva let, šel na operaci tlustého střeva 
a už se nevrátil. Ta vzpomínka probudila výčitku, že jsem 
ho nechal odvézt okresní nemocnice v K. Měl jsem vědět, 
že je v ní vysoká úmrtnost. Umřela mi tam maminka, dva 
měsíce předtím než se položil režim, kterým trpěla a který 
nenáviděla. Měl jsem otce poslat jako Dr. Mašek do Prahy 
a neudělal jsem to. To si do nejdelší smrti neodpustím.
Zmáčkl jsem tlačítko na kabelu nad hlavou. Přiběhla Dolores.
„Ó, Dolores, slitujte se a dejte mi nějakou pilulku“, zaskuhral 
jsem trpitelským hláskem. „Už hodinu nespím, a protože se 
znám, vím, že neusnu.“
„Budu muset zavolat doktorce,“ řekla. „Minutku, Jan, hned 
jsem zpět.“
Bylo půl třetí ráno.
Když jsem se probudil, Gabriela uklízela pokoj.
„Co tak časně?“, zívl jsem. Obvykle přichází před polednem.
„Je pátek.“
„Zítra bude sobota, a co má být?“
„V pátek chodí velká vizita, přijde šéfka s doktorkami a hlavní 
ošetřovatelkou. Tady máte kartičku.“
Podala mi navštívenku se jménem svého brazilského 
manžela, muže devatero řemesel, který opravuje a renovuje 
všechno možné za bezkonkurenční ceny. Samozřejmě 
načerno.

„Dík, Gábinko, žena určitě zavolá.“
„Máme taky majl,“ pochlubila se.
Dvacítky tak kmitaly, že i mě zasklily.
Krátce před polednem se rozlétly dveře do široka, u jednoho 
křídla stála Suzan a  u  druhého Orfelie. Středem prošla 
vysoká hubená žena s rukama v kapsách rozevlátého bílého 
pláště se stetoskopem kolem krku. Tvářila se a chovala jako 
Napoleon v  sukních. Kolik jí mohlo být, padesát? Později 
mi napadlo, že rázné a rozhodné vystupování prozrazovalo 
její sexuální odlišnost. V  povolání, v  němž ženy dominují, 
a v soudobé společnosti, v níž my, heterosexuálové, bychom 
se měli spojit v boji o svá práva, proč ne? Dvěma dlouhými 
kroky stanula u mé postele.
„Tak jak se nám daří?“ Shovívavě, profesionálně.
„Z pověrčivosti se to ani neodvážím říct nahlas, jen tiše pro 
sebe.“
Moje odpověď vzbudila lehký šum v půlkruhu dvacítek plus. 
Očekával jsem víc, aspoň jedno zachichotání.
„ Přeložte mi to,“ Přísně, rozkazovačně.
„ Cítím se čím dál líp.“ Byla to pravda.
„To rády slyšíme.“ Pochvalně. „Ukažte nám nohu.“
Když jsem jí splnil přání, šéfka pronesla stručný výklad 
o  vzniku, příznacích a  léčbě erysipel. Neposlouchal jsem, 
věděl jsem vše, a ještě víc, z internetu, který nás jednou bude 
diagnostikovat a kurýrovat na dálku. Rentgen a kardiogram 
by se mohl řešit pomocí čipu zabudovaného v těle, televidea 
a skypu. S krevními rozbory bude asi potíž, ale i to se časem 
jistě nějak vyvrbí.
„Všimněte si, chères consoeurs, červených skvrn typických 
pro tento druh onemocnění. Mají zcela specifi cký tvar 
a  mohou se objevit na různém místě těla, na tváři nebo 
i v oku, což je obzvláště nepříjemné, nebo dokonce na…“
„Bijoux de famille,“ neubránil jsem se, abych se nepochlubil 
svými vyčtenými znalostmi, ale pro jistotu jsem použil 
zjemnělé označení rodinný skvost.
„Ukažte nám ho,“ poručila.
Blbče, pomyslel jsem si vzápětí, kvůli pitomému vtípku 
musíš dělat striptýz. Poslušně jsem nazvedl košili. Nevrátil 
se mi záchvěv studu a ponížení, který jsem pocítil před léty 
při premiéře. První, co starý člověk v nemocnici ztratí, jsou 
stud a hrdost.
„Často erysipel nekončí u  ohanbí, nýbrž zasáhne celý 
orgán,“ ukazovala prstem šéfka, aniž se mě dotkla. Dvacítky 
plus přihlížely s  bezpohlavním zájmem. Jedna z  nich si 
posunula brýle z nosu na čelo, aby lépe viděla, zřejmě byla 
dalekozraká. „Na stehně a na lýtku skvrny již téměř zmizely. 
Reziduální stopy vidíme jen na kotníku, kde zřejmě je ložisko 
infekce. Můžete se zakrýt,“ dovolila mi a dodala: „Antibiotika 
spolehlivě zabírají, o tom není pochyb.“
„Co mi dáváte?“, zeptal jsem se, protože mi to žena přikázala.
„Dalacin, intravenózně. Zítra vám vezmeme krev, a  když 
zkoušky potvrdí obrat k  lepšímu, předepíšeme vám orální 
antibiotika a můžete jít domů. Co ještě byste chtěl vědět?“
„Kdy můžu jít do bazénu. Pro mne je plavání existencionálně 
nezbytné.“
„Zajímavé. Máte k tomu nějaký přesvědčivý důvod?“
„Vědecký.“
Cítil jsem jejich upřené pohledy. Nechal jsem je chvíli 
v napjatém očekávaní a vychutnával, že ne moje nemoc, ale 
já jako člověk jsem středem pozornosti.
„Narodil jsem se sedmnáctého března ve znamení ryb,“ svěřil 
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jsem se. „Prokazatelně nemůžu žít bez vody.“
„Vědecký!“ Posměšně. „Poslyšte, vy ale jste veselý stařík“, 
dodala ze zorného úhlu padesátnice.
„Na to, abych byl vážný, už mi nezbývá čas.“ Druhou část 
věty jsem pronesl s důrazem na každé slovo. Ale dvacítky 
plus byly příliš mladé, než aby jim došlo, že tu nejsme navěky 
a přestaly se chichotat, bezostyšně a nemilosrdně.
Stál jsem u  okna, když si pro mne žena přijela v  našem 
vysloužilém Lexusu. Zaparkovala přímo u vchodu na místě 
vyhrazené pro invalidy. Vystoupila a zamkla vůz. Opřela se 
o hůlku a pomalu šla trochu ohnutá k zemi. Na její páteři se 
podepsali dva draze placení chirurgové. Druhý měl napravit, 
co první pokazil. Ale v  mých očích běžela na vysokých 
podpatcích po hrbolatém Karlově náměstí, pružná jako stéblo 
trávy, v přiléhavém, tenkém kabátku lososové barvy, zajíček, 

kterého jsem spatřil poprvé v pátek podvečer šestého října 
devatenáct set šedesát jedna. Tak ji vidím pořád, včera jako 
zítra, a nikdy ji už neuvidím jinak. Ale proč se mi dnes zdá, 
že moje láska je hlubší a vroucnější než tehdy? Je to tím, co 
vše jsme spolu prožili a přežili? Nebo proto, že když jsem ji 
potkal, měl jsem strach se do ní zamilovat, když jsem se do 
ní zamiloval, měl jsem strach, že se mnou nevydrží, a když 
se mnou vydržela, mám strach, že ji budu muset opustit?
…Špička stříbrného smrku se lehce kymácela. Foukal jižní 
vítr, který přihání z  Francie bílá oblaka. Ta oblaka, co mě 
vyslyšela, s sebou vzala a svět se mnou vymetala.
 

Z připravované sbírky povídek Jana 
Vitka nazvané 8x O LÁSCE

Živý Betlém 
proběhne v sobotu 23. 12. od 19:30 

u kostela ve Křemži.
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Knihovna městyse Křemže Pořádala

KNIHOVNA
ZAVŘENA

20. 12. 2017 – 2. 1. 2018

Látkové krabičky
Dne 15. listopadu 2017 pořádala Knihovna městyse Křemže 
výtvarný podvečer na téma „látkové krabičky“.

Pod vedením lektorky paní Jiřiny Halmlové, která je 
konzervátorkou ve Státním okresním archivu v  Českých 
Budějovicích, si každá návštěvnice udělala látkovou krabičku. 
Připravené kartonové materiály jsme slepily k sobě tak, že 
vznikla krabička. Potom jsme ji polepily látkou s vánočním 
motivem, kterou přinesla paní Halmlová. Na závěr jsme si 
vybraly barevnou stuhu jako úchytku na otevírání víka.
Tentokrát přišlo tolik návštěvníků, že se na všechny 
nedostalo, a tak se zájemci mohou těšit na další vyrábění 
v příštím roce.

Miroslava Průchová, knihovnice

Od slávy k zániku
Dne 8.  listopadu 2017 se uskutečnila již čtvrtá přednáška 
a  beseda s  autorem publikací o  Novohradských horách 
panem Milanem Koželuhem.

Tentokrát se pan Koželuh zaměřil především na 
celorepublikové události 20. století a  jejich důsledku na 
obyvatele Novohradských hor. Přiblížil nám jaký dopad, 
měla na tuto oblast 1. světové válka a  následný vznik 
Československa, pozemková reforma, 2. světová válka 
a železná opona a jaký to mělo vliv na zánik mnoha obcí.
I  tentokrát své povídání doprovodil fotografi emi 
z Novohradských hor.

Miroslava Průchová, knihovnice

Oprava článku
„Co venkovské knihovny umějí a mohou“

V  říjnovém čísle Křemežska, jsem se zmínila v  závěru 
článku „Co venkovské knihovny umějí a mohou“ o rodákovi 
z Rojšína Františku Janu Kroiherovi v souvislosti s klášterem 
premonstrátů v Teplé. Nyní tuto chybnou informaci uvádím 
na pravou míru.

Rodák z  Rojšína František Jan Kroiher, který žil v  letech 
1871 – 1948 byl děkanem, senátorem, národohospodářem, 
publicistou a mecenášem, kandidátem na biskupský stolec 
v Českých Budějovicích nebo arcibiskupský do Prahy.

Kněz, knihovník a  archivář tepelského kláštera, byl také 
rodák z  Rojšína - Filip Matěj Josef Klimeš, narozen 
5.  9.  1809, zemřel 27.  3.  1886. Mimo jiné, se zasloužil 
o  vydání významné památky tiskem, nejznámějšího 
tepelského rukopisu „Codex Teplensis“.

Miroslava Průchová, knihovnice
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Povídání o staré Křemži
Letošní podzimní beseda věnovaná historii Křemežska se 
konala dne 1. listopadu 2017 s paní Marií Urbanovou.
V  úvodu se paní Urbanová zmínila o  chystané výstavě, 
kterou zhlédnou návštěvníci v příštím roce. Poté vyprávěla 
o různém dění na Křemežsku, odehrávajícím se převážně na 
přelomu 19. a 20. století.
O  přestavbě původního kostelíka na větší kostel, do 
kterého z něj byla přenesena cínová křtitelnice, a který byl 
vysvěcen před 130 lety 23. 10. 1887. Pověděla nám o historii 
původního hřbitova kolem kostela a potom o založení nového 
hřbitova, kolem kaple sv. Voršily. Také jsme se dověděli, že 
na Křemežsku můžeme v  současné době najít 46 křížků 
a kapliček.
Potom se zmínila o velkém požáru v Křemži, v roce 1840, kdy 
vyhořely domy na náměstí, také fara, ve které shořely staré 
kroniky Křemže.
Následovaly informace o  živnostnících a  obchodnících 
v Křemži před 1. světovou válkou.
Poté jsme se dostali k historii škol v Křemži. První škola, 
kterou spravoval zlatokorunský klášter, zde byla od roku 
1780 a stála na místě dnešní Jednoty.
Dověděli jsme se i  o  historii stavby silnice od hranic 
chvalšinského okresu přes Rojšín, Chlum, Křemži, až po 
císařskou silnici nad Mříčí. Silnice byla stavěna v  pěti 
etapách a dobře sloužila, až do dnešní doby.
Na závěr svého povídání nás paní Urbanová seznámila 
s  životními osudy křemežského rodáka Antonína Bednáře 
(1882 – 1967), původním povoláním učitel, který maloval 
a fotil Křemži a její okolí.

Vzhledem k  tomu, že se sešlo 30 návštěvníků, je vidět, 
že o místní historii je velký zájem, a  tak budeme v  těchto 
besedách i nadále pokračovat.

Miroslava Průchová, knihovnice

Vánoční aranžmá
Dne 22. listopadu 2017 se konala již tradiční akce – výroba 
vánočních aranžmá. 

Během dvou hodin vytvořila Veronika Bartošová několik 
výrobků – adventní věnce, svícny, vánoční truhlík a  další. 
Letošním trendem jsou skřítci, a  toho využila k  výrobě 
dekorace s vlastnoručně ušitým skřítkem. V jejích aranžmá 
se projevil návrat k přírodě a jednoduchosti.
Návštěvníci tak mohli opět obdivovat fantazii i  zručnost 
slečny Veroniky, a  jistě také získali novou inspiraci pro 
vlastní předvánoční výzdobu svých domovů.

Miroslava Průchová, knihovnice
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Tajenka z minulého čísla: SVATÁ ALŽBĚTA SE SNĚHEM PŘILÉTÁ.
Výherci tajenky z minulého čísla: L. Mejzlíková, H. Nocarová, E. Mládková.
Ceny jsou k vyzvednutí na sekretariátu městyse Křemže. Další správné vyluštění zasílejte na email tajemnik@kremze.cz
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Prosinec na zahradě

Pokud ještě není zamrzlá půda, nezapomeňte na závlahu 
stále zelených dřevin a  jehličnanů. Dřevinám v  zimním 
období spíše uškodí sucho než mráz. U  jehličnanů probíhá 
odpařování vody i v zimě. Rostliny tím ztrácejí vodu, kterou 
získávají kořeny ze zásob v půdě. To je možné ale pouze 
v případě, že je půda dostatečně zásobená vláhou. Stejné 
pravidlo platí pro mladé a nově zasazené ovocné stromy.

Před napadením většího množství sněhu je nutné 
svázat jehličnany sloupovitého tvaru. Lépe tak odolávají 
náporu mokrého těžkého sněhu a  nebudou se rozvalovat 
a rozlamovat. Velmi choulostivé jsou především sloupovité 
kultivary jalovce obecného. Ke svazování se používá pevný 
provázek nebo drát a  postupuje se od spodních větví ke 
špičce. Dojde -li jednou k rozvalení rostliny sněhem, větve se 
již většinou nevrátí do původní vzpřímené polohy a stromek 
musí zůstat trvale svázaný.

Jmelí bílé je poloparazitická stále zelená dřevina rostoucí 
v  korunách stromů. Tento nezaměnitelný symbol Vánoc 
může napáchat i značné škody. Jako poloparazit prorůstá 
svými kořeny do cévních svazků hostitelské rostliny a odebírá 
jí vláhu i  živiny. To působí nemalé problémy především 
listnatým dřevinám v zimním období a v období sucha.

Prosinec je měsícem předvánočních příprav a hlavní vánoční 
květinou je samozřejmě vánoční hvězda. Je to krátkodenní 
rostlina, která zakládá v naší zeměpisné šířce květy začátkem 
října a  přirozeně vykvétá koncem listopadu až začátkem 
prosince. Při umělém řízení délky dne lze získat kvetoucí 
rostliny v  průběhu celého roku. V  bytě je nejvhodnější 
umístění na světlém a teplém místě a jen opatrná zálivka.

Vánoční kaktus patří mezi nemnoho rostlin kvetoucích právě 
na přelomu prosince a ledna. Moderní odrůdy vykvétají i dříve 
a  kvetení během zimy někdy opakují. Vyžaduje dostatek 
světla, nikoliv však přímé slunce. Přestože pochází z tropů, 
vyhovují mu spíše nižší teploty kolem 20 °C se zimním 
poklesem na 15 °C. Pro násadu poupat je důležité výrazné 
omezení zálivky již od srpna. Při kvetení může dojít k opadu 
poupat, což způsobuje příliš vysoká teplota, suchý vzduch 
nebo i manipulace s rostlinou.

Jednou z mála pokojových květin, která kvete téměř po celý 
rok, je africká fi alka. V  tomto období potřebuje především 
dostatek světla a jen mírnou zálivku.

Chráníme rostliny révy vinné proti okusu zvěří. Používáme 
plastové tubusy nebo obalení síťovinou, pletivem nebo 
papírem. Srnčí zvěř můžeme odlákat na ořezané větve 
jabloní, které mají raději než réví. V období před Vánocemi 
odebíráme rouby révy vinné. Odebíráme je z  jednoletého 
dřeva, nařežeme je na délku asi 30 cm, lehce namočíme, 
zabalíme do igelitového sáčku a umístíme do chladničky nebo 
do studeného sklepa. Pokud je venku mráz, nejdeme s rouby 
hned do teplé místnosti, ale postupně je aklimatizujeme. 

V průběhu uložení kontrolujeme, zda nedochází k napadení 
roubů houbovými chorobami, zejména šedou plísní. Takové 
rouby ošetříme fungicidem nebo savem v koncentraci 0,5 %.

Kontrolujeme uskladněné ovoce, vybíráme nahnilé plody, 
méně kvalitní, ale zdravé můžeme použít na zpracování 
na kompoty, usušit  apod. Dbáme, aby ve skladovacích 
prostorách bylo dostatečné vlhko (přibližně 85 až 95 %). Za 
bezmrazých dnů se větráním staráme o přívod chladného 
čerstvého vzduchu.

Vánoce jsou pro nás nejen dny pohody a  klidu, ale také 
nebezpečné období plné pokušení v  podobě různých 
laskomin. Ztížené trávení, nadýmání a  bolesti břicha jsou 
častým následkem dietních chyb spojených se zvýšenou 
konzumací pokrmů a  s  přejídáním. V  případě potíží 
nám pomohou léčebné potraviny: jablka, grepy, rajčata, 
ananas apod. Léčivé koření: dobromysl, majoránka, tymián, 
anýz, fenykl, skořice. Léčebné nápoje: mrkvová šťáva, zelený 
čaj, kefír, pivo, kořen anděliky, pelyněk, máta, mateřídouška 
a heřmánek.

P. Kumšta
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Zprávičky ze ZŠ a MŠ Křemže

Neobyčejné věci – hádanky (sloh)
Celý den jsem byl zavřený u velikého koše na odpadky. Byla 
to hrozná nuda. Všude je přece takový nepořádek a oni mne 
nepoužívají! Tak jsem si řekl, že nebudu fungovat. Ale než 
jsem to udělal, tak přišla maminka Petra a řekla mi: „Ještě, že 
tě máme.“ A musel jsem uklízet po Barče a Pepčovi. Protože 
oni mají v pokojíku neskutečný nepořádek. Kdo jsem?

(Barča 4.B)

Včera ráno se ve mně udělalo kafe. Hrozně to pálilo, ale po 
chvíli to přestalo. Jakmile to kafe člověk vypil, tak mne umyl. 
Potom člověk odešel. Když se večer vrátil, tak mne omylem 
rozbil. Kdo jsem? (Hrníček)

(Martin 4.B)

Byl jednou jeden domácí pomocník, který se moc nepoužíval. 

5. B a fundraising
Cílem žáků z  5.B Základní školy 
a Mateřské školy v Křemži je pomoci 
třináctiletému Sebastianovi při léčbě 
jeho nádorového onemocnění tím, 
že mu umožní koupit si detektor 
kovu. Sebastiana totiž baví hledat 
staré kovové předměty, např.  mince, 
nábojnice atp.

Naučili se proto třeba brousit a  řezat 
sklo technikou tiffany, péct perníčky, 
drátkovat. Zkrátka vyrobili řadu 
tradičních i netradičních dárečků, které 
nabídli k zakoupení na adventním trhu 
1. prosince 2017.

Výtěžek z  prodeje předají prostřed-
nictvím Nadačního fondu Pink Bubble 
Sebastianovi na adventním klavírním 
koncertu Ondřeje Kováře, který se 
koná 6.  prosince od 18  hodin v  sále 
radnice městyse Křemže.

Celý projekt (Adventní show aneb 
plníme sny) je unikátní tím, že žáci sice 
Sebastiana osobně neznají, ale přesto 
mu chtějí pomoci.

Žákyně Stela k tomu uvádí: „Je to, jako 
když jsem byla nemocná a  teta mi 
z  práce přivezla panenku, se kterou 
jsem si pak hrála… Dalo se to pak lépe 
vydržet.“

Převážnou část aktivit si žáci ve 

spolupráci se školou a některými rodiči 
zajišťují sami.

Jedná se kromě výroby dárků například 
o  organizaci, publicitu, zpracování 
textových dokumentů, kalkulaci 

nákladů. I  takovým způsobem lze 
rozvíjet klíčové kompetence u  našich 
žáků v souladu se školním kurikulem.

Mgr. Aleš Bartoň

Jednoho dne zrovna odpočíval a páníček mu řekl, at jde jíst. 
Tak šel. Snědl všechno, na co mu jeho dlouhý nos dosáhl. 
Jídlo mu moc chutnalo. Nejraději má psí nebo kočičí chlupy, 
protože ty se lepí na vnitřní části jeho těla. Vypínač má jako 
uši, kablík jako ocásek. Kdyby ho neměl, nemohl by žít. 
Hezky se s ním ohání. Kdo je to? (Vysavač)

(Marek 4.B)

Včera jsem zase dřepěla v parku. Když vtom přišel nějaký 
silnější hoch. Sedl si na mne a já jsem se cítila jako vrabčák 
přejetý buldozerem. Byl to hrozný pocit. Naštěstí tam seděl 
jen osm minut. Pak si pro něj přišel asi jeho tatínek, ulevilo 
se mi. Ale ten táta si sedl taky, ach jo. Myslela jsem, že asi 
umřu. Vážili asi tři sta kilogramů. Naštěstí za chvíli oba 
odešli. Kdo jsem? (Lavička)

(Matyáš K., 4.B)
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Florbalové utkání
V pondělí 9. 10. se odehrálo florbalové utkání mezi ZŠ a MŠ 
Křemže a florbalovým klubem z Brloha. 

V Brloze vede florbalový kroužek pan Farský. Po společné 
domluvě jsme odehráli přátelský miniturnaj. Jak Křemže, tak 
Brloh sestavily dva týmy. Turnaj se odehrál v kulturním domě 
v Brloze. Celkem se odehrály 4 utkání. Pro zpestření utkání 
se zúčastnili také vedoucích obou „táborů“, jak pan Farský, 
tak pan Šablica. Úlohy rozhodčího se velmi zdařile ujal pan 
Šetele. Vítězem turnaje se stalo jedno z družstev z Křemže, 
ale výsledek nebyl vůbec důležitý. 

Všichni byli spokojeni, těšíme se na další turnaj v prosinci.
Mgr. Stanislav Šablica

Týden s Xin Yang
Díky projektu Edison jsme měli příležitost strávit celý týden 
s jedním ze zahraničních studentů.

Vybrali jsme si slečnu z  Číny, jež se jmenovala Xin Yang, 
představovala se však, kvůli výslovnosti Isydora. Xin 
vyzvedl manžel (Honza) v  neděli v  noci na křemežském 
nádraží. V autě hned započali konverzaci, když si náhle Xin 
u Holubova vzpomněla, že zapomněla batoh ve vlaku. Honza 
otočil auto a započala honička, která šťastně dopadla. Vlak 
končil v Kájově, strojvedoucí se ukládal ke spánku v místní 
nádražní ubytovně, takže pro udržení dobrých mezinárodních 
vztahů ochotně vstal, odemkl vlak a batoh vydal. Tento noční 
výlet si prý Xin velmi užívala, neboť měla možnost zhlédnout 
osvětlený Krumlov, celá stáda srnek i zajíců.

Nejen začátek, ale i  celý týden s  Xin byl velmi pestrý. 
Dozvěděli jsme se spoustu zajímavostí, které bychom 
v encyklopediích jen těžce hledali.

Hned nás samozřejmě zajímalo, proč si Xin vybrala z Evropy 
právě Českou republiku a  bylo nám vysvětleno, že jediná 
Česká republika nabízela zahraničním studentům v  rámci 
projektu Edison práci ve školách a  setkávání s  českými 
studenty. Ostatní státy nabízely různé ekologické projekty, 
popřípadě práci se staršími lidmi, takže Česká republika 
působila se svou nabídkou opravdu lukrativně.

Xin se nám snažila přiblížit Čínu ve všech možných 
oblastech. Hodně nás pobavilo, když vyprávěla, že žije také 
na malém městě, a že její město má 5,5 mil. obyvatel. Cesta 
do školy jí trvá rychlovlakem čtyři hodiny, takže domů jezdí 
dvakrát do roka.

Xin se nám také snažila přiblížit čínskou kulturu. Přehrávala 
nám jejich oblíbené zpěváky, herce, tance i moderní písničky. 
My jsme ji na oplátku ukázali, kdo je Richard Krajčo, Karel 
Gott a jakou hudbu hraje skupina Kabát. Ten večer jsme se 
opravdu nasmáli, Xin upřímně pobavil klip Karla Gotta Trezor 
a nás zase přehrávka čínského rocku.

Dostali jsme se však i k vážnějším tématům jako je okupace 
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Tibetu či Pekingský masakr v roce 1989. Téma Tibetu nám 
Xin vysvětlila tak, že Tibet již před pět seti lety Číně patřil, 
takže si vlastně vzala jen to, co už jí dávno patřilo. Na téma 
Pekingského masakru zvážněla a  přiznala, že o  tomto 
tématu se u nich vůbec nesmí mluvit. Co se však týče naší 
historie, měla dost velký přehled. Věděla, jak to tu bylo za 
druhé světové války, o naší revoluci i co se dělo před ní.

Každopádně ji zde udivovalo spoustu věcí. Jeden večer 
se ptala, zda u nás můžou mladé dívky chodit s chlapcem 
i  v  průběhu studia (tím myslela i  SŠ a  VŠ), že si všimla 
několika mladých párů. Vysvětlili jsme ji, jak to u nás chodí 
a ona hned chtěla vědět, co bychom na to říkali, kdyby si 
naše holky našly brzy kluka. Honza jí odvětil, že by se mu to 
asi zrovna moc nelíbilo, ale že s tím stejně nic dělat nemůže. 
A  to už Xin vůbec nechápala. „Jak to, že s  tím nemůžeš 
nic dělat? Můžeš to přeci zakázat?“ odvětila. Honza jí 
s úsměvem odvětil, že to by sice mohl, ale k ničemu by to 
stejně nebylo. A jak to tedy funguje v Číně? Dívka nesmí mít 
chlapce po celou dobu, co navštěvuje školu, a i když studuje 
tisíc kilometrů od domova, stejně si to nemůže dovolit, 
neboť studentky i studenty velmi přísně hlídají učitelé. Co 
se týče chlapců, ti hned po škole tvrdě pracují a vydělávají 
peníze, aby si mohli koupit byt. Pokud totiž nejsou zajištění 
a s vlastním bytem, šance najít si dívku je téměř nulová.

Xin také velmi překvapilo a moc se jí líbilo, že lidé chodí domů 
z práce už mezi třetí až šestou hodinou odpolední. U nich 
pracovní doba končí až po osmé hodině večerní a jako dítě 
školou povinné (ZŠ) stávala kolem půl sedmé a chodila spát 
v noci po půl jedenácté, jelikož tak dlouho jí trvala příprava 
do školy na druhý den (domácí úkoly). Dospělí samozřejmě 
nemají žádnou placenou dovolenou a  mladí muži pracují 
i o víkendu, aby brzy našetřili na již zmiňovaný byt.

Jeden večer nás Xin vyzvala, zda bychom se s ní nepodívali 
na seriál Big Bang Theory (Teorie velkého třesku) a  my 
s  radostí výzvu přijali a pustili fi lm v angličtině s  českými 
titulky. Xin nás hned zarazila, že v angličtině vše nepochytí, 
že jsou potřeba čínské titulky. Samozřejmě jsme jí vyhověli, 
ale dopadlo to tak, že ona se celých dvacet minut smála, až 

se za břicho popadala a my jsme se trapně snažili pochytit 
pointu. Každopádně, po skončení jsme díl pustili ještě jednou 
s českými titulky a zasmáli jsme se i my. Útěchou nám bylo, 
že v angličtině je co dohánět na obou stranách.

Dalo by se toho vyprávět spoustu. Xin byla nadšená ze 
vstřícnosti českých lidí, z učitelů, z jejich přátelského přístupu 
vůči dětem a  stejně tak i  velmi uvolněného chování dětí. 
Z vyprávění jsme pochopili, že u nich děti oplývají dokonalou 
poslušností vůči dospělým a jsou vedeny velmi přísně. Líbila 
se jí okolní příroda, žasla nad kvalitou českého jídla, neboť 
u nich se prý potýkají s velmi špatnou kvalitou potravin (jezdí 
nakupovat do Singapuru, ale tam projevují nespokojenost, 
neboť jim Číňané vše vykupují).

Navštívila s  námi chlumecký Octoberfest, ochutnala 
český řízek, pizzu z Cihelny, burčák i slivovici, porazila nás 
v  českých Sázkách a dostizích, poznala zdejší lidi a  snad 
trochu i zvyky (např. Ještě po odjezdu nám psala omluvu, 
že dárek neotevřela před námi – v Číně je prý otevření daru 
před darujícím hluboký projev neúcty a neslušnosti, ale že 
si vzpomněla, jak jim ve škole anglická lektorka říkala, že 
v Evropě se má na dárek podívat ihned).

Celý týden byl pro nás velkým přínosem. Poznali jsme velmi 
milou osobu, měli jsme týdenní intenzivní kurz angličtiny 
zdarma, dozvěděli jsme se spoustu zajímavostí a  také si 
uvědomili, na jak báječném místě žijeme, a že opravdu není, 
na co si stěžovat (Xin nám po odjezdu ještě psala, že ředitel 
jejich univerzity neschválil její poslední zprávu, kterou od nás 
z ČR měla pravidelně posílat a musí se předčasně vrátit do 
Číny).

S Xin jsme se hodně nasmáli, hodně jsme se divili, ale hlavně 
jako rodina jsme si celý týden užívali spousty společně 
stráveného času.

Takže… velké díky Xin Yang a  velké díky ZŠ Křemže za 
zprostředkování skvělého projektu.

 - Čerklovi -

Školička ve Křemži
Ve školce se uskutečnila módní přehlídka předškoláčků, 
každý si sám zkusil vystoupit na molu před obecenstvem 
a  prezentovat svůj „model“. Děti si to náležitě užily, 
obecenstvo bylo skvělé.

Prostředníčci chodí pravidelně každou středu na výlety do 
okolí, tato celoroční akce má název “Batůžková středa“. Děti 
se učí poznávat přírodu, starat se o své věci, a co hlavně? 
Nezapomenout ve středu na batůžek!
Přivítali jsme svatého Martina a připravujeme se na Vánoční 
jarmark, paní učitelky vyrábí krásné zdobené lžičky a hrnečky 
z fi ma, malují vitrážky na hedvábí a dobroty chystají i naše 
paní školnice. Děkujeme tímto všem rodičům, kteří se na 
této akci podílejí s námi.
Dále děkujeme rodičům předškoláčků, kteří přišli k Palečkům 
pomáhat s „oblečením“ loutek ze dřeva. Loutky nám vyrobil 

pan Hendrych ze Slavče. Strávili jsme společně příjemné 
odpoledne, podařilo se nám vytvořit kupu originálních čertů 
i andělů, které uvidíte na našem jarmarkovém stánku…

Kolektiv MŠ Křemže
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MŠ Chlum

Listopad u Chlumáčků
První polovina listopadu nás přivítala již opravdu chladným 
počasím, takže jsme trávili už o  trochu více času uvnitř 
v  teple, hráli si, učili se, tvořili a hlavně se připravovali na 
příchod sv.  Martina (kterého jsme oslavili spolu s  MC 
Křemílkem lampionovým průvodem).

Děti (Velíčci i Malíčci) vytvářely a malovaly koně, vyráběly 
si vlastní lampión, učily se říkanky o Martinovi a  i nadále 
pozorovaly změny v  přírodě, které k  tomuto období patří. 
Opravdu kouzelné bývají procházky, kdy jsou celé louky 
pomalovány jinovatkou a  spadané lístky obšité mrazivou 
krajkou. I děti výskaly radostí, když je vzaly do dlaní a pod 
jejich dechem všechny kresby mizely.

V druhé polovině měsíce už nás čekala příprava adventního 
trhu v Chlumu (2. 12.) Vyprávěli jsme si příběhy o Ježíškovi, 
nacvičovali živý Betlém, zkoušeli koledy a  šikovní Velíčci 
vyráběli s paní učitelkou Ivou krásné výrobky na trhy.

Toto období je opravdu hodně o pospolitosti a soudržnosti, 
kdy jsme nuceni, ať ve školce či doma, trávit společně více 
času a  to občas i  na dost malém prostoru. Možná je to 
někdy náročné, ale v každém případě jsou to situace, kdy 
poznáváme své děti i sami sebe a vzájemně se obohacujeme 
o společné chvíle.

Občas si však ve školce – s kolegyněmi a novým kolegou 
- posteskneme, jak je v době všudypřítomných mediálních 
prostředků opravdu náročné děti něčím zaujmout 
a nadchnout. A vlastně ani není divu. Hraček je tolik, že dítě 
už ani neví, co si opravdu přeje, na vánoční pohádky v TV 
už se nikdo netěší, neboť je nespočetkrát shlédne přes rok 
na DVD a hrát hry venku už většinu dětí nebaví, protože prý 
mnohem akčnější hry má stáhnuté na tabletu. A  jak tedy 
zabavit děti, aby si ten čas s námi opravdu užívaly? Když 
jsem nad tím přemýšlela a plánovala, co opravdu zajímavého 
můžeme ve školce dělat, dostal se mi do ruky krásný článek 
od PhDr. Marka Hermana, který v něm zmiňuje (cituji):

že lidský mozek je šťastný, jen když usiluje. Mozek se musí 
snažit a těšit. Takže, aby bylo dítě spokojené -
• potřebuje zažít hlad, žízeň, zimu i námahu
• potřebuje nemít a těšit se, jaké to bude, až to bude mít
• potřebuje nedostat věci hned a některé vůbec
• a musí mít doma nějaké povinnosti…
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S  panem Hermanem naprosto 
souhlasím. Ve školce však nemůžeme 
jeho doporučení zcela praktikovat 
(pravděpodobně bychom neprošli 
hygienickou a  inspekční kontrolou :-), 
ale možná je to, zvlášť před Vánocemi, 
vhodné zamyšlení pro nás rodiče.

Krásný adventní čas
Zuzana Čerklová

MŠ Chlum

Legenda 
o sv. Martinovi
Narodil se kolem r.  316 v  římské 
provincii Panonii (dnešní Maďarsko). 
Jeho otec byl statečný rytíř a  sloužil 
jako velitel římských vojáků. Byl pohan 
a uctíval boha války Marta. Z narození 
syna měl velkou radost a  věřil, že syn 
bude také zdatným válečníkem, proto 
mu dal jméno Martin.

Když bylo Martinovi dvanáct let, 
dozvěděl se o  lidech, kteří neuznávají 
římské bohy, jejich tajným znamením 
je ryba a  chtějí být všem lidem bratry 
a  sestrami. Říká se jim křesťané. 
Jednou večer se toulal ulicemi a všiml 
si domu, nad jehož dveřmi byla do 
kamene vyrytá ryba a z něhož se ozýval 
zpěv. Dlouho nerozhodně postával před 
domem, naslouchal zpěvu a prohlížel si 
znamení ryby, než se odhodlal vstoupit 

Svatomartinský 
lampionový průvod 
v Chlumu
MC Křemílek a  MŠ Chlum uspořádali 
dne 10.  11.  2017 svatomartinský 
lampionový průvod a  akce to byla 
opravdu vydařená. Přišlo spoustu 
lidí s  báječnou náladou, dětem zářily 
úsměvy i  lampiony a po celou dobu se 
naléval punč i horký čajík.

Hned v  začátku akce přijel Martin na 
koni, který děti pozdravil a  podělil se 
o  světlo a  teplo ze své lucerny. Když 
každému svítila lucernička, následovali 

jsme Martina po jeho martinské stezce 
kolem Chlumu. Martin nám sice cestou 
zmizel, ale i bez jeho pomoci se celý 
průvod znovu sešel před školkou. 
Zde jsme dětem vyprávěli legendu 
o Martinovi, kdo vlastně byl a  čím se 
tak proslavil a také jsme jim prozradili, 
že na školkové zahradě jim zanechal 
zlaté mince, které musí najít, popřípadě 
se rozdělit s někým, komu se v hledání 
nepoštěstilo. Děti hledaly opravdu 
s velkým nadšením a poctivě se dělily 
s mladšími kamarády či sourozenci.

Text: Zuzana Čerklová
Foto: Alena Nováková

dovnitř. Tak se Martin poprvé setkal 
s  křesťany, kteří si získali jeho srdce. 
Jakmile se mu naskytla příležitost, 
tajně za nimi docházel a  jeho duše se 
plnila podivuhodnou láskou k  člověku, 
ke zvířatům a ke všemu tvorstvu.

Už v  patnácti letech se podle 
rozhodnutí otce stal vojákem. Po 
otci zdědil Martin odvahu a po matce 
dobré srdce. Být vojákem znamenalo 
mnoho strádání a  tvrdé boje. Během 
služby u  vojska ztratil Martin všechno 
spojení s  křesťany. Jako vojákovi mu 
nikdy nebylo veselo. Měl sílu a odvahu 
k  boji, jeho srdce však bylo prázdné. 
Toužil po životě v osamění a rozjímání 
po vzoru prvních poustevníků. Vojenská 
povinnost mu však bránila tento sen 
uskutečnit.

Jednou na podzim, když už začínalo 
být chladněji, dostali zasloužilí vojáci 

a důstojníci nové oblečení. Také Martin 
obdržel velký široký plášť, který měl 
podšívku z ovčí kůže a byl tak dlouhý, 
že zakryl i koně. Byl chladný listopadový 
den a  ledový vítr rval poslední suché 
listy z  téměř holých stromů. Když 
Martin s  několika svými druhy vjížděl 
do města Amiensu, spatřil najednou 
choulit se u městské brány polonahého 
promrzlého žebráka. Když ho Martin 
míjel, zvedl ubožák ruku, zašeptal slova, 
která hned odvál vítr a prosebně pohlédl 
na Martina velkýma očima. Nikdo z jeho 
druhů si chuďase nevšímal. Martin, 
protože u  sebe neměl peníze ani nic 
cenného, čím by mohl bližního v nouzi 
obdarovat, stáhl svůj plášť, mečem jej 
rozťal na dvě poloviny, sklonil se hluboko 
k  žebrákovi a  jednu mu daroval. Sám 
si přehodil zbytek pláště přes ramena 
a ujížděl dál.

Příští noci usnul hlubokým spánkem 
a  slyšel, jak někdo volá jeho jméno. 
Kolem něj se rozlilo světlo a spatřil dva 
anděly, jak drží polovinu jeho pláště. Za 
nimi se objevil obličej žebráka, jasný 
jako slunce, se zářícíma očima. Ozval 
se hlas: „Martine, v žebrákovi jsi zahřál 
mou bídu. Jsem bratrem všech lidí“. 
Když obraz zmizel, Martinovo srdce 
prostoupila teplá sluneční záře, která už 
nikdy nevyhasla.

Pod vlivem tohoto vidění se Martin 
dal ihned pokřtít, a  jakmile k  tomu 
byla příležitost, požádal o  propuštění 
z vojska. Založil mnišskou osadu, v níž 
vznikl první klášter v  Galii. Ačkoliv 
toužil žít v ústraní do konce života, byl 
věřícími zvolen biskupem města Tours. 
I ve svém novém úřadě zůstal vzorem 
chudoby a  pokory, žil v  malé chatrči, 
kolem níž vyrostla nová osada mnichů, 
později známý klášter Marmoutiers. 
Mniši zde vedli zbožný obyčejný život 
podle Martinova vzoru. Přicházeli sem 
nemocní i zoufalí lidé, přestárlí i hříšníci. 
Pro Martina byli všichni bratry. Protože 
už neměl žádný majetek, bohatě 
rozdával dary svého srdce a své duše.

Martin se dožil vysokého věku. Nad 
jeho hrobem v Poitiers vnikl velkolepý 
chrám, který je dodnes známým 
poutním místem.

Zuzana Čerklová
(zdroj: waldorfský Věneček)
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Fotbal

Mladí fotbalisté Křemže ve 
fi niši podzimu a na startu zimy
Podzimní část soutěže zakončily svými posledními zápasy 
starší přípravky s těmito výsledky:
29. 10. 2017
So Křemže / SK Holubov A FK Dy. Vyšší Brod 3 : 0 
(K) 29. 10. 2017
So Křemže / SK Holubov B FK Spartak Kaplice 5 : 7
28. 10. 2017
FK Nová Ves - Brloh So Křemže / SK Holubov A 1 : 9
04. 11. 2017
FK Sl. Český Krumlov B So Křemže / SK Holubov B 10 : 3

Za povšimnutí stojí, že tým starší přípravky „A“ zvítězil ve 
všech třinácti utkáních podzimní části. Nastřílel 135 branek 
oproti 35 inkasovaným. Do jarní části sezóny, která pro ně 
bude v  této kategorii poslední, mají výborně našlápnuto. 
I  tým starší přípravky „B“ předvedl sympatické výkony, 
pouze čtyřikrát prohrál a v poměru branek versus Soupeř 
dopadl 114:68. Oproti „áčku“ však mají v  této kategorii 
k  „dobru“ ještě sezónu 2018/2019. Všem hráčkám 
a hráčům děkujeme za jejich parádní výkony.

Starší žáci zakončili podzimní část zaslouženou a  jasnou 
výhrou:
05. 11. 2017
SK Holubov / So Křemže FK V. Brod / FK D. Dvořiště 9 : 0

A díky svým výkonům zahájí jarní část na krásném 4. místě.

Tabulka celková
1. FC Velešín 33
2. So Benešov nad Černou 28
3. FK Sl. Český Krumlov B 27
4. SK Holubov / So Křemže 25
5. Sm. Horní Planá 23
6. Hr. Malonty 21
7. SK Větřní, z.s. 20
8. SK Zlatá Koruna 19
9. FC Frymburk / FC Lipno 17
10. FK Vyšší Brod / FK D. Dvořiště 9
11. FK Nová Ves - Brloh 7
12. Vl. Loučovice 3
13. So Chvalšiny 2

A protože se děvčata i kluci celou podzimní část opravdu 
snažili, nesměla chybět zasloužená dokopná.

V  pátek 10.  listopadu jsme se sešli s  našimi malými 
i  většími fotbalisty, jejich rodiči či prarodiči a  dalšími 
fotbalovými příznivci na Cihelně v Chlumě, abychom shrnuli 
události uplynulé části sezóny. Pro děti bylo připraveno 
malé občerstvení. Hospodář Standa Neuberg poinformoval 
o  hospodaření fotbalového klubu, získávání a  využívání 
dotací, fi nancování mládežnického fotbalu… Poté si vzal 

slovo předseda klubu Jirka Reitinger, který přiblížil termíny 
a nominace na zimní turnaje, předběžně informoval o letním 
soustředění, o  nákupu teplákových souprav pro hráče  aj. 
Po této části, která byla určena především „dospělákům“, 
jsme svou pozornost přesunuli k  těm, kvůli kterým jsme 
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Spokojené prožití vánočních 
svá  ů s úsměvem na tváři, 

a v novém roce
hodně štěstí a zdraví.

se tu sešli především. Předseda a šéftrenér v  jedné osobě 
postupně zval děti od nejmladších po nejstarší na pódium, 
kde byly odměněny „sladkými medailemi“ a  zapózovaly si 
společně se svým týmem i  trenéry. Po této ofi ciální části 
dokopné byl dán prostor pro případné dotazy a již se pomalu 
rozjížděl volný program, kterého využily hlavně děti, které se 
dostatečně vyřádily. Závěrem bychom rádi poděkovali všem, 
kteří na dokopnou přišli, ale i těm, kteří se zúčastnit nemohli 
a  omluvili se. Děkujeme i  za donesené dobroty a  další 
příspěvky. Myslím, že se tato „akcička“ moc vydařila.

Včera konec a dnes začátek. Tak by se dalo hovořit o navázání 
zimní sezóny na tu podzimní. Již v  sobotu 11.  listopadu 
zamířila smíšená starší přípravka do Českého Krumlova na 
1. kolo turnaje zimní halové ligy, kde sehrála první tři utkání 
a dosáhla dvou remíz a jedné prohry.

Následující den, tedy v neděli, se rozjela opět starší přípravka 
na turnaj Jihočeské zimní halové ligy do Třeboně. Našimi 
soupeři v tomto 1. kole byly týmy Táborska (4:4), Lokomotivy 
ČB (8:1) a  Třeboně (3:5), kdy jsme uhráli remízu, výhru 
a  prohru. V  konkurenci velmi kvalitních týmů jsme i  my 
předvedli pěkné výkony a bylo k vidění spousta vydařených 
fotbalových akcí.

Badminton – první ligové body
Nová sezóna se křemežským badmintonistům rozjela jako 
lavina. Své první turnaje mají za sebou jak žáčci a mladíčci, 
tak i dospělí. V  jednotlivcích těch mladších až nejmladších 
hráčů a hráček si velmi dobře vedou sourozenci Reitingerovi, 
kteří si vezou z  turnaje přípravek stříbrné medaile, dále 
se v  dobrém světle ukazují další ze sourozenců Pavlišovi 
a v neposlední řadě musíme zmínit i Alici Hálovou, Honzu 
Sixla a Vojtu Godata. Všichni již mají za sebou své první 
zápasy nové sezóny.

Dospělí:
KP II. třídy – „B“ tým
Do nové sezóny rázně vykročili i dospělí badmintonisté. Tým 
„B“ letos hraje Krajský přebor Jihozápadních Čech  II. třídy 
a jeho první turnaj se odehrál v nedalekých Vodňanech. Naši 
se mezi konkurencí dalších devíti týmů z jihu a západu Čech 
našli v  dobré formě. Družstvo ve složení Petr Steinbauer, 
Lucka Koudelková, Jirka Holeček st., Libor Schrenk, Martina 
Weberová, Maruška Motejlová, Robert Hála a Honza Bednář 
st. fi guruje po úvodním kole na třetím místě průběžné 
tabulky a  má na svém kontě 8 bodů za dvě výhry a  dvě 
prohry. Nejdříve velmi hladce přejeli hráče Strakonického 
„B“ týmu 8:0, v dalším kole porazili významným výsledkem 
táborské badmintonisty 7:1. V  odpoledních kolech pak 
prohráli dvakrát stejným výsledkem 3:5, když nestačili na 
hráče a  hráčky strakonického „Áčka“ a  Vodňan. Držíme 
palce do dalších kol!

Badminton

V neděli 19. listopadu se dočkala i starší přípravka ročníku 
2008, která zvládla ve své kategorii první tři zápasy Jihočeské 
zimní halové ligy na jedničku podtrženou s hvězdičkou. Tým 
Mokré deklasovali 12:2, Milevsko 7:2 a Kardašovu Řečici 
zdolali 4:0 a mají pěkně našlápnuto.

Zimní halová sezóna je tedy v plném proudu a my budeme 
dětem přát hodně sil, zdraví a velkou porci optimismu při 
účasti na turnajích.

Závěrem bych jménem klubu SOKOL 
KŘEMŽE KOPANÁ, z.s. popřála všem:

1.CL liga – „A“ tým
Do své historicky první ligové sezóny vykročil první tým 
badmintonového TJ Sokola Křemže. V  neděli 15.  10. se 
v Praze Vinoři hrálo 1. kolo ligové soutěže. A křest to byl pro 
naše hráče velmi těžký. Za soupeře jim byli hráči a hráčky 
úřadujícího Mistra ligy Meteor Radotín Praha. Tým, který je 
plný badmintonových jmen, mistrů ČR či současných nebo 
bývalých reprezentantů.

Vůbec první bod v ligové éře klubu vybojovala v nádherném 
utkání Zuzka Matoušková, která ve dvou skvělých setech 
přehrála několikanásobnou mistryni ČR Evu Titěrovou, 
mnozí ji znají z krumlovského působiště jako Evu Brožovou. 
Druhý bod v  naprosto vyrovnaném zápase přidali v  deblu 
Jindra Kukač s  Petrem Beranem. Druhý set ukončili za 
stavu 22:20. Třetím bodem ozdobil svůj singlový start v lize 
Jindra Kukač. Ten se spolehl na svou neuvěřitelnou fyzickou 
kondici a  svého soupeře Jakuba Vitveru (nyní 26. hráče 
ČR) doslova utavil a  ve třetím setu zvítězil 21:15. Čtvrtý 
a zároveň poslední bodík do tabulky přinesl neomylný Petr 
Beran, který si tak obnovuje své pošramocené sebevědomí 
z působení v Českém Krumlově. Ten svého soupeře doslova 
rozcupoval ve dvou setech 21:6 a 21:7! A nečekaná remíza 
byla na světě. Pak musel za nemocného Alberta Hadáčka 
ve třetím singlu zaskakovat Petr Pirtyák, který se v prvním 
setu spíše hledal, ale pak svou pohodu našel a i přes prohru 
předvedl slušný zápas.

Druhé kolo se našim už tolik nepovedlo. Proti hráčům BK 
TU Liberec dokázali bodovat pouze Petr Beran v  singlu 
a v deblu pánové Michal Koudelka s Honzou Bednářem ml. 
Smíšenou čtyřhru ve třetím setu prohrál Michal Koudelka 
s Evou Sklářovou a smolně i svůj singl Zuzka Matoušková 
(18:21). Blízko k úspěchu byl i Petr Pirtyák, tomu ve druhém 

B. Voráčková
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setu chybělo opravdu málo (21:23). Konečné skóre 2:6. 
Ale nevadí. Jako nováček soutěže jsme určitě nezklamali 
a máme na čem stavět do dalších kol.

Neregistrovaní 2017
Dne 18. 11. 2017 se v křemežské tělocvičně odehrál další 
z  turnajů, které jsou rezervované pouze hráčům, kteří 
v  současné době nevlastní badmintonovou licenci. Vstup 
je tedy povolen všem neregistrovaným hráčům a hráčkám. 
Letos se sešla skupinka 11 sportovců, kteří se chtěli pokusit 
o co nejlepší umístění. Mezi sedmi ženami a  čtyřmi muži 
se do badmintonového klání přihlásili tradiční domácí 
účastníci turnaje, ale nechyběli ani přespolní zájemci o hru 
s opeřeným míčkem. Velmi dobře si celý turnaj vedl Miloš 
Veselý z Křemže, který ovládl turnaj mužů a štěpánovická 
Bára Kordinová, která pro změnu opanovala turnaj žen. 
Velmi dobře si vedl i  křemežský Jirka Reitinger, který jen 
o kousek skončil druhý. Všem zúčastněným velmi děkujeme 
za předvedené úsilí, nikdo nevypustil jedinou výměnu 
a  hlavně, všichni si skvěle zahráli a  bavili se netradičním 
badmintonovým pohybem.

Memoriál 
MUDr. Václava Koudelky 
– 26. 12. 2017

O  Vánocích se i  letos sejdou badmintonisté ke svému 
oblíbenému turnaji smíšených dvojic. Tentokrát se již 
chystá pokračování s  číslem 41. Od tohoto ročníku náš 
turnaj Vánočních mixů mění svůj název a  na počest 
a  památku našeho letos zesnulého předsedy klubu nově 
vzniká Memoriál MUDr. Václava Koudelky. Zveme tímto všechny 
badmintonisty do křemežské tělocvičny dne 26. 12. 2017 od 8:45.

Sestup z Kletě – 30. 12. 2017
A  ještě jedna pozvánka pro všechny naše přátele. Stalo se 
v našem klubu neodlučitelnou tradicí, že konec roku trávíme 
spolu na akci, která již řadu let nese název Sestup z Kletě. 
Tradice spočívá v  tom, že kdo chce a může, vyšlápne na 
horu Kleť, tam se sejdeme a společně odcházíme do předem 
zamluvených prostor. Letos to bude restaurace U  Mária 
v Holubově. Pokud chcete tento den prožít ve společnosti 
badmintonového TJ Sokol Křemže, přijďte, budeme velmi 
rádi!

Děkujeme za podporu všem a těšíme 
se na shledanou v prosinci!

Petr Pirtyák

Neregistrovaní - i s pořadateli

Neregist. Michal Koudelka 
a Jan Bednář - liga

Zuzana Matoušková - 1

Petr Beran a Jindra Kukač - liga

Petr Pirtyák - liga
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MC Křemílek - program na PROSINEC
Náměstí 7, Křemže, Mgr. Alena Nováková 603 586 747

mc.kremilek@centrum.cz www.kremilek -kremze.cz

 

Klub pro maminky s dětmi je otevřen
každé úterý od 9:00 do 11:00 a každý čtvrtek od 9:00 do 11:30.

Přijďte si pohrát, zacvičit s písničkou, malovat a tvořit.
Vstupné: 30 Kč dospělý, děti zdarma. První návštěva zdarma!

www.kremilek -kremze.cz

Hernička pro nejmenší
každé úterý

Hernička pro nejmenší bude v MC Křemílek otevřena každé úterý dopoledne
od 9:00 do 11:00. Herna je vhodná pro rodiče s nejmenšími dětmi. Přijďte si pohrát!

Vstupné 30 Kč za rodinu.

Výtvarný program klubu pro nejmenší
7. 12. 2017 čtvrtek

Kominíček – z vatových kuliček, kartonu a vlny si vyrobíme kominíčky pro štěstí.
14. 12. 2017 čtvrtek

Vánoční přání – každý rád dostává přání poštou, i my si vyrobíme 
krásná přáníčka pro naše blízké a ozdobíme i obálkly.

21. 12. 2017 čtvrtek
Vánoční Křemílek – společně u stromečku zazpíváme koledy a rozbalíme 

dárečky. Prostřeme stůl, rozkrojíme jablíčka a ochutnáme cukrovíčko. Doneste 
trochu cukroví nebo jablíčka či oříšky na společný stůl. Začínáme v 9:30.

Vánoční prázdniny: během vánočních prázdnin bude klub uzavřen. 

Akce klubu
Přednáška na zajímavé téma

8. 12. 2017 pátek
Zimní provoněný čas

Udělejte si čas a přijďte si poslechnout něco o bylinkách, které nám mohou vonět 
během vánoc. Dozvíte se, jak si vyrobit bylinkové dobroty na vánoční stůl,

jaké bylinky používat v tomto čase k prevenci a jak využít bylinky jako dárek. 
Ochutnáme snídaňové čaje - voňavé a zdravé. 

Začínáme v 18:00 v MC Křemílek. Vstupné 50,-Kč
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Výtvarná dílna
14. 12. 2017 čtvrtek

Bambulkové figurky
Umíte z klubíčka vyrobit bambulku? Naučíme se dělat bambulky a ukážeme si, jak 
vyrobit různé figurky z bambulek. Přijďte si užít společné tvoření. Příspěvek na 

materiál 70,- Kč. Dílna je vhodná pro děti od pěti let, mladší děti mohou přijít s rodiči, 
na dílnu je nutné se předem přihlásit. 

Přihlášky a informace na 603 586 747. Dílna bude probíhat od 15:30 do 17:30 v MC 
Křemílek.

MC Křemílek přeje všem pohodové Vánoce a hodně štěstí do nového 
roku.

Křemže náměstí
13. 12. 2017 středa

Zpíváme koledy u stromečku s dětským sborem
Letošní rok se opět přidáme k akci „Česko zpívá koledy“ a společně si zazpíváme 
s dětským školním sborem u stromečku na náměstí ve Křemži. Sraz u stromečku 

v 17:45, zpívání začíná v 18:00. Uvítáme všechny malé i velké zpěváky.
MC Křemílek, Dům služeb, Náměstí 7, Křemže, www.kremilek-kremze.cz



strana 34

KŘEMEŽSKO 2017

22.12. a 23. 12. 2017, denn  od 8 do 16 h, Lu ní ulice 44
2, 

K
em

e

NABÍDKA RYB:

CANDÁT NA OBJEDNÁNÍ

FA HANY Textil konfekce 
přeje příjemné prožití svá  ů 
vánočních a do nového roku 

hodně zdraví a úspěchů.

Vánoční otevírací doba:   
Stříbrná neděle 10. 12. od 9 hodin do 11 hodin
Zlatá neděle 17. 12 od 9 hodin do 11 hodin
Štědrý den 24. 12 od 9 hodin do 11 hodin
Boží hod Vánoční  25. 12. ZAVŘENO
2. svátek vánoční 26. 12 ZAVŘENO
mezi svátky 27. 12. - 30. 12. od 9 hodin do 17 hodin  
Silvestr 31. 12. ZAVŘENO

PRODEJ KAPRŮ
V pátek 22. prosince 2017 bude probíhat 
prodej živých kaprů před prodejnou potravin 
p. Pelecha v Holubově.
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Alena Študlarová, Masáže, 
Náměstí 7, Křemže 

přeje všem svým klientům 
krásné prožití svá  ů vánočních 
a do roku 2018 hodné zdraví, 

štěstí a spokojenosti.

Hodně pohody o svátcích vánočních, 
veselého Silvestra 

a v roce 2018 mnoho štěstí, 
zdraví a spokojenosti přeje všem 

svým klientům Marie Kubecová.

Vánoční pracovní doba Obuv Křemže
    
  9.-10.12. SO - NE 9.00  -  12.00 
11.-15.12. PO-PÁ 9.00  -  12.00  12.30  -  17.00
16.-17.12. SO - NE 9.00  -  12.00  
18.-22.12. PO-PÁ 9.00  -  12.00  12.30  -  17.00
23.12. SO 9.00  -  14.00  
24.12. NE zavřeno Štědrý den 
25.12. PO zavřeno svátek  
26.12. ÚT zavřeno svátek  
27.-29.12. ST-PÁ 9.00  -  12.00  12.30  -  17.00
30.12. SO 9.00  -  11.30  
31.12. NE zavřeno  
1.1.2018 PO zavřeno  
2.1.   ÚT 9.00  -  12.00  12.30  -  17.00
     

Vše nejlepší, hodně zdraví, 
mnoho osobních i pracovních 
úspěchů v novém roce 2018 

Vám přeje obuv Hany Křemže
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KŘEMEŽSKO – měsíčník | VYDÁVÁ – Městys Křemže, Náměstí 35, 382 03 Křemže, www.kremze.cz, DIČ: CZ00245950

ZODPOVÍDÁ – J. Troup, J. Boršovský, J. Cipínová, P. Resch, J. Mejzlík, A. Nováková a P. Brtínský, J. Thám | MK ČR E 11574 | UZÁVĚRKA – 30. 11. 2017

TISK – Josef Posekaný, tel.: 387 312 242, www.posekany.cz | POČET VÝTISKŮ – 450 kusů

Myslivecké sdružení Holubov
  Vás srdečně zve na tradiční

MYSLIVECKÝ PLES
Dne 25.12. 2017 od 19:00 hodin, sál Holubov

Hraje: K-Club
Vstupné: 100,-

    Bohatá zvěřinová tombola

který se koná 28. ledna 2018 od 20 hodin
v sále kulturního domu ve Chmelné
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